
 

فعاليت هاى اقتصادى آستان را به مردم گزارش مى دهيم 
 آستان  حجت الاسلام و المسلمين رئيسى روز توليت آستان قدس رضوى در جلسه پرسش وپاسخ دانشجويى در دانشگاه شهيد بهشتى:

شــنبه در جمع دانشجويان دانشگاه هاى تهران 
در دانشگاه شهيد بهشتى حضور يافت و با آن ها 
درباره مهم ترين مسائل روز كشور سخن گفت. 

توليت آستان قدس در اين ديدار عدالت خواهى و 
اصلاح گرى را از ويژگى هاى جنبش دانشجويى 
دانست كه حضورشان در همه عرصه ها همراه با 
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نخبگان كشور 
از مطالبه گرى فرهنگى باز مانده اند !

با وجود پيروزى در جنگ نظامى
در جنگ رسانه اى عقب هستيم

خودباورى براى ايران
ايران باورى براى جهان
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 قدس گمانه زنى ها براى قيمت گذارى سوخت را بررسى مى كند 

دو نرخى شدن بنزين روى ميز دولت

همزمان با حمله 
رئيس جمهور به 

منتقدان، اسرائيل 
عضو دائم كارگروه 

اقدام مالى عليه 
پولشويى شد!

پايان خوش 
خيالى حاميان 

FATF

 اقتصاد   اين روزها اخبار متناقضى در مورد دونرخى شــدن بنزين شنيده مى شود. با 
توجه به شرايط اقتصادى كشور در ماه هاى اخير، طرح هاى مختلفى در خصوص افزايش 
نرخ سوخت و سهميه بندى آن مطرح بوده كه همواره بر نگرانى هاى عمومى دامن زده 
است. اينكه آيا بنزين دو نرخى مى شود يا خير سؤالى است كه اين روزها افكار عمومى را 
به خود مشغول كرده است. گمانه زنى ها در اين باره پس از آن كه روحانى رئيس جمهور 
روز دوشنبه در جمع مديران راه و شهرسازى گفت:«چه اشكالى دارد سوخت را دو نرخه 
كنيم،... در دنيا سوخت چند نرخى است و در روز هاى تعطيل و يا روز هاى شلوغ قيمت 

بنزين متفاوت است، اما...

annotation@qudsonline.ir

يـــادداشــت  روز
ميثم مهرپور

 روز گذشته رئيس جمهور در ديدارى با مديران ارشد وزارت راه و شهرسازى با 
بيان اين جمله كه چه اشكالى دارد بنزين دو نرخى شود، تلويحاً از خواست دولت 
براى ايجاد تغيير در فرايند موجود درعرضه بنزين سخن گفت. نكته جالب توجه 

درباره سخنان حسن روحانى درباره اين موضوع...

چه زمانى بنزين
دو نرخى به نفع ماست؟

 ............ صفحه 4

 ............ صفحه 4

دريافت ماليات از كشاورزان 
با نقض قانون خريد تضمينى

ظلمى كه 
به كشاورزان 

مى شود

نگاهى به فعاليت هاى 
يونيسف براى كودكان يمن 

در سالروز تشكيل
اين آژانس

سازمان 
ابراز نگرانى!
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نگهدارى 
معترضان بلژيكى

در اصطبل!
 ............ صفحه 8 ............ صفحه 8

:امام على
هر گاه خدا خير 

بنده اى را بخواهد، 
به او ميانه  روى و 
حُسن تدبير الهام 
فرمايد و از سوء 
تدبير و اسراف 
به دورش دارد. 
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بحران عقلانيت در كاخ سفيد به روايت مطبوعات آمريكايى
«سگ ديوانه» آخرين فرد  عاقل 
دردولت ترامپ است
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

غربگرايان از تريبون رسمى كشور به انقلابيون حمله مى كنند   قدس: فرمانده هوافضاى سپاه گفت: اگر مسائل را با عمل انقلابى و نگاه جهادى و نه محافظه كارى پيش ببريم، مشكلات حل مى شود. 
سردار اميرعلى حاجى زاده در جمع دانشجويان دانشگاه علم و صنعت افزود: يكى از معضلات اساسى مشكل تحريم اقتصادى و نظامى بود، اما امروز ما موشك و پهپاد و انواع تجهيزات را داريم و علت اين خودكفايى، دنبال 

كردن نگاه انقلابى و در رأس بودن افراد انقلابى در اين حوزه است. وى اظهارداشت: غربگرايان براى نشان دادن پوسته سياسى نگاه غربگرا، از تريبون رسمى كشور استفاده و به انقلابيون حمله مى كنند.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 سياست/ آرش خليل خانه  در حالى 
كه برخوردهاى توهين آميز و خارج از عرف 
ديپلماتيك مقامات و پليس گرجســتان با 
مســافران ايرانى تشديد شده و رفته رفته با 
خشونت نيز همراه شــده است، سخنگوى 
وزارت خارجه كشورمان به مردم توصيه كرد 
در حال حاضر از سفر به اين كشور خوددارى 

كنند.
با گذشــت هفته ها از تغييــر رفتار مقامات 
گرجى و ديپــورت صدها تن از ايرانيانى كه 
براى گردش يا كار و تجارت به اين كشــور 
ســفر مى كنند، واكنش دستگاه ديپلماسى 
حداقل در ســطح رسانه اى و علنى آن بيش 
از ابراز تأسف و گلايه از دولت تفليس و تأكيد 
بر پيگيرى موضوع از طريق ســفارتخانه ها 
نبوده و به نظر مى رسد مذاكرات و تماس هاى 
ديپلماتيك تاكنون نتيجه ملموســى را كه 
نداشته، در روزهاى اخير اين ماجراها تشديد 
هم شده است. انتشار خبر برخورد خشونت 
آميز پليس گرجستان با يك بانوى ايرانى كه 
سبب جراحت وى شده و حتى تزريق دارو و 
آرام بخش به وى با توســل به زور و توقيف 
اموال وى و ديپورت كردنش در رســانه هاى 
بيانگر عزم مقامات گرجى به تخريب و تيره 

كردن روابط با ايران است.
به گفته بهرام قاسمى، تاكنون 
بيش از 200 تن از اتباع ايرانى 
از گرجستان ديپورت شده اند 
كه بهانه مقامات گرجســتان 
براى اين اقدام تكميل نبودن 
مدارك، همراه داشــتن مواد 

مخدر و... بوده است.
در هفته هاى گذشــته پليس 
گرجستان در اقدامى مشكوك 
شمارى از صرافى ها كه گفته 
مى شد متعلق به ايرانيان بوده 
را بــه دليل آنچه پولشــويى 
يــا انتقال غير قانونــى ارز به 
راســتاى  ايران مى خواند در 
تحريم هاى آمريكا توقيف و به 
منازل برخى از ايرانيان نيز يورش برده و آن ها 
را بازداشت كرد. رسانه هاى گرجستانى مدعى 

شــدند: عاملان حواله غيرقانونى در خارج از 
سيســتم بانكى، ارز از گرجســتان به ايران 
منتقل مى كردند. پيشتر نيز گزارش هايى از 
مسدود شدن حساب هاى بانكى ايرانيان به 

بهانه پولشويى منتشر شد. 
اين اتفاق ها درست پس از سفر جان بولتون 
مشــاور امنيت ملى آمريكا به گرجســتان 
همزمان با آغــاز مرحلــه دوم تحريم هاى 
آمريكا كليد زده شــد و به نظر مى رسد يك 
دســتورعمل مدون و ديكته شده به دولت 

تفليس است.

 40 هزار ايرانى در گرجستان
اين درحالى است كه در يكى دو سال گذشته 
روابط اقتصادى دو كشور روندى مثبت و رو 
به رشد داشته تا آنجا كه در اين مدت بيش از 
40 هزار ايرانى در گرجستان حضور يافته اند 
كه بيش از 10 هــزار نفر آن ها داراى كارت 
اقامت هستند و به دلايل مختلف گرجستان 
يكى از كشور هاى محبوب براى ايرانى هايى 
بود كه قصد اقامت، كار و سرمايه گذارى در 

كشور هاى ديگر را داشتند.
البتــه دولــت گرجســتان نيز از شــرايط 
تحريمى ايران و بحران هاى اقتصادى ناشى 
از تحريم هــاى آمريــكا نهايت اســتفاده يا 
سوءاســتفاده را برده است. براساس قوانين 
گرجستان، اتباع خارجى مى توانند با خريد 

ملك بــه ارزش حداقل 35000 دلار آمريكا 
اقامت كوتاه مدت (يك ســاله) اين كشور را 
دريافــت كنند. به گفته يك مقــام آگاه در 
دستگاه ديپلماسى كشــور، تنها در جريان 
تنش هــاى سياســى و اقتصادى ناشــى از 
سياســت هاى دونالد ترامــپ در چند ماه 
بيش از 800 ميليون دلار ســرمايه از ايران 
به گرجستان منتقل شده و در بخش ملك 
و خريــد خانه و آپارتمان توســط ايرانى ها 
سرمايه گذارى شد. حالا اما به نظر مى رسد با 
كاهش ارزش پول ملى ايران و كاهش تمايل 
ايرانى ها به انتقال سرمايه، دولت گرجستان 
نيز نفع خود را در همسو شدن با جبهه مقابل 

ايران مى بيند.
گزارش ها نيز حاكى است بسيارى از افرادى 
كه در هفته ها و ماه هاى اخير از گرجســتان 
ديپورت شــده اند، كسانى هستند كه داراى 
كارت اقامــت اين كشــور بــوده و در آنجا 
سرمايه گذارى كرده اند و حالا وضعيت اموال و 

دارايى آن ها بلاتكليف و مبهم است.

 عمليات مثلث ضد ايرانى در گرجستان
يك عضو كميسيون امنيت ملى و سياست 
خارجى مجلس اين رفتار گرجســتان را به 
رفت و آمد هيئت ها و مقامات دولت آمريكا و 
رژيم صهيونيستى در ماه هاى اخير به تفليس 
و فشار و نفوذ آن ها بر دولت اين كشور مرتبط 

دانســته و مى گويد: با توجه به نفوذ پذيرى 
مقامات تفليس از آمريكا و رژيم صهيونيستى 
و گرايش دولت اين كشــور بــه غرب اين 
تغييــر رفتار قابل پيش بينى بــود و انتظار 
مى رفت وزارت خارجه با تمهيدات و اقدامات 
پيشــگيرانه تدابير لازم را براى جلوگيرى از 

خسارت و زيان ايرانيان اتخاذ كند.
محمد ابراهيم رضايى در گفت وگو با خبرنگار 
ما با بيان اينكه فشــارهاى آمريكا و اسرائيل 
و پول هاى عربستان براى تطميع دولت اين 
كشور سبب رفتارهاى غلط از طرف حاكمان 
گرجستان شــده اســت، مى افزايد: دولت 
گرجســتان بزودى متوجه مى شود كه چه 
اشــتباه بزرگى كرده، در حالى كه ما احترام 
زيادى براى اين كشور و روابطمان قائل بوديم 
و جمعيت زيادى از مردم ما به آنجا ســفر و 
در اين كشور سرمايه گذارى كردند و به اين 
رابطه حسن نظر داشتند كه امروز اين نگاه 

مخدوش شده است.

 ضعف ديپلماسى مشهود است
عضو كميته روابط خارجى كميسيون امنيت 
ملــى و سياســت خارجى مجلــس تأكيد 
مى كند: ضعف در دستگاه ديپلماسى ما در 
برخورد با اين ماجرا مشهود است. سفير ما 
بايد سياســت هاى دولت اين كشور و رفت 
و آمدهاى آمريكايى ها و اســرائيلى ها و نفوذ 
دشــمنان ما را رصد و هشدار مى داد و براى 
خنثى كردن آن تلاش راهكار ارائه مى كرد؛ 
اما دستگاه ديپلماسى ناموفق بود و ميدان را 

كاملاً خالى گذاشت و بايد پاسخگو باشد.
رضايى با بيان اينكه دستگاه ديپلماسى ما بايد 
براى حفظ سرمايه ها و منافع اتباع ما پيگيرى 
كند و از حقوق سرمايه گذاران ما دفاع كند، 
درباره ادعاى پولشويى و عمليات غيرقانونى 
صرافى هاى مرتبط با ايرانى ها در گرجستان 
خاطرنشان مى كند: اين سناريويى است كه 
آمريكايى  ها دنبالش بودند و مى خواســتند 
جلــوى هرگونه تبادل اقتصــادى و ارتباط 
صرافى هــا و بانك ها با ايران گرفته شــود و 
متأسفانه دولت گرجستان هم چشم و گوش 
بسته پذيرفت و تابع سياست هاى آمريكا شد.

لابى آمريكا و صهيونيست و دلارهاى سعودى نتيجه داد

رفتار توهين آميز گرجستان با اتباع ايرانى و سياست خارجى منفعل دولت

  ما ســهامداران مســتأصل و درمانده پديده پنج سال است كه بلاتكليف 
مانده ايم، چرا مشــكل ما حل نمى شــود؟ مگر در شركت زيرزمينى سرمايه 

گذارى كرديم كه حال بايد تاوان پس بديم؟9150005635 
  اگــر صنعت خودرو را مانند قدرت دفاعــى، رهبرى مديريت مى كردند، 

امروز گرفتار مونتاژ نبوديم. 9150001136
   آقاى رئيس جمهور گفت كه بيگانه اتكايى بزرگ ترين اشــتباه تاريخى 
است، پس چرا شما كه واقفيد در برجام به اروپا اتكا كرديد؟9150007225 

  خواهش مى كنم پيگير طلبكاران پديده باشيد. 9150007091
  نامه جهانگيرى به رهبر انقلاب آدرس غلط دادن نيســت، خبر از نوعى 
گروكشى مى دهد، يعنى اگر ســران فتنه آزاد نشوند، وضع همين است! آيا 

فتنه 98 در راه است؟9150004644
  چــرا قيمت گوشــت و مرغ و ميوه كاهش نمى يابد؟ چــرا به فكر مردم 

نيستيد؟ واقعاً گرانى دارد غوغا مى كند. 9370006277
  آقاى روحانى اين ملت بــا آغوش باز مى پذيرند برگردند به دوران پيش 
از 1392 تا پيش از شــما داشتيم زندگى مان را مى كرديم با همه كمبودها! 

9330001346
  كاش تنها يك نفر پيدا مى شد كه جرئت پرسيدن از روحانى را داشت كه 
دقيقاً چكار مفيدى انجام داده اى كه شب راحت مى خوابى؟ چطورى صداى 

اين ملت مظلوم را نمى شنوند؟9330004252
  دلار و ارز رفت بالا، همه چيز گران شــد حالا كه قيمت ارز پايين آمده 
چرا بازارى ها گرانفروشــى مى كنند آيا كســى نيســت كه به داد اين ملت 

برسد؟9150000678
  بسته حمايتى كارگران فصلى و مردم عادى و مستضعف كه زير پوشش 

هيچ نهاد حمايتى نيستند، چى شد؟9150007109
  هر روز حرف مســئولان ارزان شــدن اســت و اقدامشــان گران كردن! 
كســى كه حرف و عملش يكســان نباشــد، بودن و نبودنش يكسان است. 

9150007216
  آقاى روحانى حقوق زير3 ميليون را خط فقر مى داند، پس درآمد ما كه 
800 هزارتومان است با اين همه گرانى چه حساب مى شود؟ مسئولان سير 

هستند از گرسنه خبر ندارند. 9370008083
  دلــم لك زده براى يك ليوان شــير داغ اما نمى توانــم بخرم و بخورم! 

9150004438
  باز هــم بهانه ديگرى براى گران كردن برق. آقاى توانير يكى از دلايل 
كمبود برق شايد مصرف باشد، ولى اين دليل بر گران كردن آن نمى شود. 
در بعضى كشــورها هر چه بيشتر برق مصرف كنيد، ارزان تر است. مشكل 
از شماســت كه هنوز دنبال اســتفاده از بارندگى جهت توليد برق هستيد. 
پس انرژى هســته اى به چه درد مى خورد؟ اين همه دانشــمند هسته اى 
شــهيد داديم، پس چى شــد؟ نمى توانيــد، برويدكنار يكــى ديگر بيايد. 

9150000612
  يكــى  از علــل  اصلى  كــه  جوانان  فريــب  گروه هاى تروريســتى  را 
مى خورند، قتل ها و چاقوكشــى ها، بازى هاى رايانه اى  غير مجاز اســت  
كه  بچه ها از چهار ســالگى  بازى  مى كنند و با انواع  ســلاح  وحشتناك، 
بدن هاى  حريــف  را تكه  پاره  و خونش  را مى ريزند! وزارت  ارشــاد بايد 
مسئوليت  پذير باشــد و اين  بازى ها را از فروشگاه ها و گيم  نت ها جمع 

9150002986 و در تمام  سايت ها فيلتر كند. 

لاريجانى در همايش مديران حراست:
روند كاهش نرخ ارز بايد ادامه يابد

خانه ملت: رئيس مجلس شوراى اسلامى گفت: 
جلسات شوراى هماهنگى تأثيرات مثبتى داشت، 

روند كاهش نرخ ارز ايجاد شده و بايد ادامه يابد.
على لاريجانى در شصت و نهمين همايش مديران 
و معاونان حفاظت پرسنل مراكز و دفاتر حراست، 
وزارتخانه ها و سازمان ها و نهادها كه در تالار شهيد 
مدرس در محل مجلس شــوراى اسلامى برگزار 
مى شــد، گفت: گاهى برخى از مسائل در كشور 
باعث مى شود به دستاوردهاى انقلاب توجه نشود، 
اما نبايد فراموش كرد زمانى مردم به خاطر روابط 
شاه با اسرائيل سرشكسته بودند اما در حال حاضر 
ايران پيشرو مقابله با ظلم است، بنابراين با وجود 
برخى مشــكلات بايد دسته بندى صحيح انجام 
شود و نبايد دســتاوردى كه انقلاب براى كشور 

عزت ايجاد كرده، فراموش شود.
وى ادامه داد: دشمنان مى خواهند جلوى توسعه 
اقتصادى ايران را بگيرند؛ زيرا در ايران ظرفيت ها و 
نيروى تحصيل كرده و امكانات وجود دارد و امكان 
جهش اقتصادى فراهم اســت، بنابراين مى دانند 
كه اگر بســتر مناسب باشد ايران توسعه مى يابد 
و مى خواهند با آشفته سازى هر روز يك موضوع 
را بزرگ كرده و به اعتراضات دامن بزنند و بعد با 
اســتفاده از عمليات روانى هدف خود را پيگيرى 
كنند. لاريجانى بيان كرد: اگر حوادث امروز فرانسه 
در ايران اتفاق مى افتاد، دشمنان مى گفتند نظام 
ايران در حال واژگونى است، بنابراين آن ها سعى 
مى كنند كه با رسانه هايشــان براى ايران مشكل 
ايجاد كنند و حتى ترامپ نسبت به يك تحرك 

در ايران واكنش نشان مى دهد.
وى اظهار كرد: دشــمنان قصد داشتند با فشار 
اقتصادى و روانى در اقتصاد ما نابســامانى ايجاد 
كنند و حتى بازار ارز را در مقطعى تحت تأثير قرار 
دادند؛ زيرا مسئله ارز نقطه كانونى بود. اما با تدابير 
مقام معظم رهبرى و ايجاد شــوراى هماهنگى 
اقتصادى قوا، ساماندهى امور پيگيرى شد و فكر 
مى كنم تصميمات جلســات شوراى هماهنگى 
تاثيرات مثبتى داشــته و بيانگر اين بود كه ايران 
مى تواند شرايط را كنترل كند و خوشبختانه روند 

كاهش نرخ ارز ايجاد شد كه بايد ادامه يابد.

واكنش ايران به بيانيه شوراى 
همكارى خليج فارس

ايرنا: ســخنگوى وزارت خارجه گفت: شــوراى 
همــكارى خليج فارس پوششــى بــراى اعلام 
سياست هاى چند عضو آن شده كه به هزينه و نام 
همه اعضا، مواضعى را بيان كند كه هيچ كمكى به 

حركت در مسير صلح منطقه اى نمى كند.
بهرام قاسمى در واكنش به بخش هايى از بيانيه 
نشست سران شــوراى همكارى خليج فارس در 
رياض كه ادعاها و اتهاماتى را متوجه كشــورمان 
كرده اســت، بــا ابراز تأســف از ادامــه رويكرد 
غيرسازنده اين شورا در قبال ايران، اظهار داشت: 
متأسفانه به نظر مى رسد شوراى همكارى خليج 
فارس تحت تأثير سياست ها و رفتارهاى اشتباه و 
مخرب برخى اعضاى آن، تبديل به پوششى براى 
بيان مواضعى شده است كه در راستاى محاسبات 

و سياست گذارى هاى اشتباه گذشته قرار دارد. 
وى با اشاره به اينكه از نظر ايران مواضع بيان شده 
در بيانيه پايانى نشست رياض الزاماً موضع همه 
اعضاى آن نيســت و ناكامى عربستان در تحقق 
اهدافش در اين نشست را مى توان در تناقض بين 
متــن بيانيه با رويكرد عملى برخى از اعضاى آن 
در قبال ايران ديد، گفت: برخى از اعضاى شوراى 
همكارى خليج فارس با اطلاع و درك درست از 
سياست همسايگى ايران و واقعيت هاى منطقه اى 
و الزامات همجوارى، همواره براى كاهش ســوء 
تفاهمات پيشگام بوده اند. وى گفت: رويكرد امير 
كويت در ســال هاى اخير و از جمله در اجلاس 
رياض بيشتر خيرخواهانه و در جهت حل و كاهش 
اختلافات از طريق ساز و كارهاى درون منطقه اى 
بوده اســت؛ اگر اين رويكرد به جاى بيانيه هاى 
بى محتواى دبيرخانه شورا، مورد پذيرش و عمل 
همه سران شورا قرار گيرد، هم هزينه كمترى به 
ملت هاى منطقه تحميل مى شود و هم دستيابى 
به صلح و ثبات آسان تر خواهد شد. قاسمى درباره 
جزاير ســه گانه ايرانى نيز اظهارداشت: تكرار 
ادعاهــاى واهى در مورد جزاير ايرانى تغييرى 
در واقعيت هــاى تاريخى و جغرافيايى منطقه 
ايجاد نمى كند. جزاير ســه گانه جزء تفكيك 
ناپذيــر قلمرو ايــران بوده و خواهنــد ماند.

مسئول سياست خارجى اروپا:
سازوكار مالى تا آخر 2018 

اجرايى مى شود
ايسنا: مسئول سياست خارجى اتحاديه اروپا از 
 «SPV» اجرايى شدن سازوكار مالى موسوم به

تا آخر سال ميلادى جارى خبر داد.
به گزارش راشــاتودى، فدريكا موگرينى پس از 
نشست شوراى روابط خارجى اتحاديه اروپا، اعلام 
كرد: انتظار دارم كه سازوكارى مالى تا چند هفته 
آينده و پيش از پايان 2018 به عنوان راهى براى 
حفظ و ارتقاى دادوستدهاى مشروع مستقر شود. 

كارمان به خوبى در حال پيشرفت است.

خبر

صداى مردم   

خبــــــر

رئيس قوه قضائيه مطرح كرد
بايكوت رسانه اى حوادث فرانسه 

تصويرى از استانداردهاى دوگانه جهان
نحوه  گفت:  قضائيــه  قوه  رئيس  ميزان: 
مواجهه غرب با حوادث فرانسه بويژه بايكوت 
رســانه اى اين حوادث و ســكوت مجامع 
بين المللى تصويرى تمام قد از استانداردهاى 

دوگانه جهان سلطه است.
وى با اشــاره به جنبش موسوم به «جليقه 
زردهــا» و اعتراضــات گســترده ضــد 
سرمايه دارى در فرانســه، رهبران اروپا را به خويشتن دارى در برخورد با مردم خود 
توصيه كرد و نحوه مواجهه غرب با حوادث فرانسه بويژه بايكوت رسانه اى اين حوادث 
و سكوت مجامع بين المللى را تصويرى تمام قد از استانداردهاى دوگانه جهان سلطه 

دانست.
آيت االله آملى لاريجانى در جلســه مسئولان عالى قضايى با اشاره به جنبش موسوم 
به «جليقه زردها» در فرانســه و اعتراضات گسترده ضد سرمايه دارى در اين كشور، 
برخورد دولت و پليس فرانسه با شهروندان معترض را «خشن» توصيف كرد و گفت: 
حركت اعتراضى عليه ســرمايه دارى كه امروز در فرانسه شاهد آن هستيم، در ساير 
كشورهاى اروپايى نيز جريان خواهد يافت، زيرا فشار بى عدالتى هرگز در يك نقطه 
ســاكن نمى ماند و بالاخره افرادى كه از ظلم ســرمايه دارى لجام گسيخته به ستوه 

آمده اند، آرام نخواهند نشست.
وى با اشاره به كشتار، ضرب و شتم و بازداشت معترضان در فرانسه، رهبران كشورهاى 
اروپايى را به خويشتن دارى در برخورد با مردم خود توصيه كرد و افزود: در اعتراضات 
دى ماه ســال گذشــته در ايران كه بدنبال مطالبات برحق عده اى، متأسفانه برخى 
با سوءاســتفاده از فضاى ملتهب، به دنبال موج ســوارى بودند و آشوب به پا كردند، 
مسئولان همين كشــورهاى غربى و از جمله فرانسه غوغا به پا كردند و مدام «ابراز 
نگرانى» مى كردند. شــما برخورد پليس فرانسه با مردم را ببينيد؛ همين مقدار هم 
كه منتشــر مى شود كافى اســت تا بتوانيد دروغ بودن ادعاهاى غرب در پاسداشت 
حقوق شهروندى را به راحتى درك كنيد. رئيس قوه قضائيه ادامه داد: اين اعترضات و 
برخوردها اگر در جايى غير از يك كشور غربى بود، تاكنون پاى سازمان ملل و وزارت 
خارجه كشورهاى مختلف به ميان آمده بود و همه فرياد حمايت از مردم سر مى دادند، 
اما اكنون كه حدود چهار هفته از اين اعتراضات در فرانســه مى گذرد، شاهد بايكوت 
اخبار اين رويدادها از سوى اختاپوس رسانه اى غرب و سكوت نهادهاى بين المللى در 
قبال برخورد خشن هزاران پليس مجهز به خودروهاى زرهى با معترضان هستيم. اين 
رفتار، تصويرى تمام قد از معيارهاى دوگانه جهان سلطه در عرصه «عمل» و «خبر» را 
پيش روى وجدان عمومى جهان قرار مى دهد و به صراحت مى گويد كه «مهم نيست 

چه اتفاقى رخ مى دهد بلكه مهم اين است كه در كجا رخ مى دهد».
آيت االله آملى لاريجانى با اشاره به فرمايش هاى مقام معظم رهبرى در خصوص موج 
بيدارى اسلامى، تصريح كرد: رهبر معظم انقلاب سال ها قبل پيش بينى كرده بودند كه 
موج بيدارى اسلامى در كشورهاى اسلامى ساكن نخواهد ماند و به اروپا نيز سرايت 
خواهد كرد. امروز با توجه به اعتراضاتى كه در قلب اروپا شاهد آن هستيم، مى بينيم كه 
پيش بينى مقام معظم رهبرى در حال تحقق است و سرنوشت محتوم بى عدالتى ناشى 
از سرمايه دارى لجام گسيخته، اعتراضاتى است كه گريبان حاميان ظلم به مستضعفان 
را مى گيرد. رئيس قوه قضائيه ابراز اميدوارى كرد: «رهبران اروپايى سر عقل بيايند و با 
مردم خود و ساير كشورها نه بر مبناى آنچه از سوى نظام سرمايه دارى به آن ها ديكته 

مى شود بلكه بر اساس ارزش هاى انسانى برخورد كنند».

هشدار تهران به شهروندان ايرانى درباره سفر به فرانسه
ايسنا: وزارت خارجه در اطلاعيه اى به شهروندان ايرانى كه قصد سفر به فرانسه دارند، 
هشــدار داد و توصيه هاى مســافرتى ارائه داد. در اين اطلاعيه آمده است: با توجه به 
درگيرى هاى اخير در پايتخت و برخى شهرهاى فرانسه و به  خشونت كشيده شدن 
روند حوادث و با عنايت به احساس ناامنى شهروندان ايرانى  مقيم و خانواده هاى آنان، 
به شهروندان ايرانى مقيم فرانسه و مسافران و جهانگردان ايرانى كه در حال حاضر در 
فرانسه حضور دارند يا در روزهاى آينده عازم اين كشور مى باشند، توصيه مى شود  با 

مراقبت لازم، از حضور در مراكز  و مكان هاى درگيرى جداً اجتناب كنند.

وزيرخارجه آلمان:
توافق هسته اى ايران متضمن امنيت اروپا ست

مهر: وزيرخارجه آلمان در آستانه نشست وزيران خارجه اروپا در بروكسل با موضوع 
بررسى همكارى با ايران، اظهار داشت: توافق هسته اى با ايران مى تواند ضامن امنيت 
اروپا باشد. به گزارش يورواكتيو، «هايكو ماس» افزود: بايد همه تلاش خود را براى بقاى 
توافق هســته اى ايران به كار بگيريم. در صورت برهم خوردن اين توافق اين احتمال 
وجود دارد كه ايران به غنى سازى اورانيوم كه در حال حاضر محدود شده، روى بياورد.

شماره پيامك: 30004567

معاون اول رئيس جمهور:ضرغامى در دانشگاه شهيدرجايى:
آمريكا با قلدرى سعى در ديكته كردن تحريم ها به ايران داردتلگرام اولين بار با دستور روحانى فيلتر شد

فارس: عضو شــوراى عالى انقلاب فرهنگى با 
بيان اينكه بودجه 98 هيچ فرقى با بودجه امسال 
ندارد، گفت: ما اگر قرار باشد در مقابل فشارها 
بايستيم بايد براى بودجه برنامه داشته باشيم، 
ولى هيچ ردپايى در بودجه 98 از نگاه مقاومتى 

نيست.
عزت االله ضرغامى در دانشگاه تربيت دبير شهيد 
رجايى در پاسخ به ســؤال يكى از دانشجويان 
درباره فيلتر شــدن تلگرام، گفت: برخى تيتر 
زدند ضرغامى مخالف فيلتر برخى از شبكه هاى 
مجازى است اين درست است ولى كامل نيست، 
در مورد توييتر از من ســؤال شد و من گفتم 
من صاحب حســاب توييترى هســتم، چون 
توييتر فقــط حالت كلام دارد و بحث هاى فكر 
در آن مطرح مى شــود و وقتى ديديم بسيارى 
از مسئولان در توييتر هستند، گفتم بايد درباره 

توييتر مشخصاً مسئله حل شود. 
وى ادامه داد: فيلتر اول تلگرام با دستور رئيس 
جمهور انجام شد، البته مى بينيم برخى در اين 
رابطه شايعاتى درست مى كنند كه اصلاً اينگونه 

نيســت. وقتى در اغتشاشــات دى ماه ديديم 
هماهنگى ها در تلگرام انجام مى شود در شوراى 
عالى فضاى مجازى بحث شد و با دستور آقاى 

رئيس جمهور تلگرام فيلتر شد.
ضرغامى با اشــاره به تنظيم بودجه 98 توسط 
دولت گفت: من تحقيق كردم بودجه 98 هيچ 
فرقى با بودجه امســال ندارد، ما اگر قرار باشد 
اقتصــاد مقاومتــى را اجرا كنيــم و در مقابل 
فشــارهاى آمريكا و دشمن بايستيم بايد براى 
بودجه برنامه داشــته باشــيم. هيچ ردپايى در 
بودجه 98 از نگاه مقاومتى نيســت و دولت از 
اكنون به اين فكر اســت كه از صندوق ذخيره 
ارزى و توســعه ملى دوباره پول بگيرد و خرج 

كند.

مهر: اسحاق جهانگيرى در نشست شوراى ادارى 
اســتان هرمزگان كه با حضور فعالان اقتصادى 
برگزار شد، گفت: از كانادا تا كشورهاى اروپايى 
و آســيايى همگى در موضوع برجام حق را به 
ايران مى دهند و از تحريم هاى آمريكا حمايت 
نمى كنند اما آمريكا سعى دارد با قلدرى تحريم 

عليه ايران را به تمام دنيا ديكته كند.
معــاون اول رئيس جمهــور ادامــه داد: ايران 
در  منطقه تاثيرگذار اســت و كشورى بزرگ و 
قدرتمند است  اما دشمنان داعش را در منطقه 
راه انداختند و بحران را در كشورهاى عربى ايجاد 
كردند و اين ايران بود كه در مقابله با داعش ورود 
كرد و وضعيت بحرانى كشورهاى عربى را سامان 
داد. جهانگيرى خاطرنشان كرد: مى خواستيم 
آرامش را بر كشــور حاكم كنيــم و بازار دنيا را 
تصاحب كنيم و توليدكنندگان با مشكل روبه رو 
نشود اما آمريكا بر خلاف تمامى عرف هاى بين 
المللى از تفاهم نامه بين المللى برجام خارج شد.
معاون اول رئيس جمهورى افزود: يكى از اولويت 
هاى اصلى دولت ثبات اقتصادى در كشور است. 

ما مى توانيم اين شوك را بر طرف كنيم و ثبات 
را مجدد به اقتصاد كشور برگردانيم و كارى كنيم 
قيمت ارز قابل پيش بينى باشد و وضعيت بانكها 

ثبات داشته باشد. 
وى افزود: دشــمنان ســعى در كاهش توليد و 
فروش نفت ايران داشتند كه شكست خوردند 
و حتى ايران با كمك روســيه از كاهش توليد 
اوپك مستثنى شد. كاهش توليد اوپك هم يك 
فرصت خوب براى جمهورى اسلايم ايران است. 
معاون اول رئيس جمهورى با بيان اينكه معيشت 
مردم در اولويت دولت است، ابرازداشت: چرخه 
اقتصاد كشور بايد بچرخند و در چرخه زندگى 
مردم نبايد مشكلى ايجاد شود و معيشت مردم 

بايد برقرار باشد.

روحانى در نشست مديران وزارت راه و شهرسازى:

تفكيك وزارتخانه ها به نفع كشور بود اما مجلس همراهى نكرد

خبر

اخبار: رئيس جمهور بــا بيان اينكه من تفكيك وزارتخانه ها را 
ضرورت مى دانستم و مى دانم، گفت: نمايندگان به هر دليلى در 
اين زمينه با ما همراهى نكردند در حالى كه تفكيك وزارتخانه ها 
به نفع كشــور بود. حسن روحانى در نشســت وزير، معاونان و 
مديران ارشــد وزارت راه و شهرســازى كه ديروز در محل اين 
وزارتخانه برگزار شد، اظهار داشت: ما از اواسط دولت يازدهم به 
اين نتيجه رسيديم كه بعضى از وزارتخانه ها بايد تفكيك شوند 
و در اين راستا لايحه اى به مجلس داده شد. معتقد بوديم بايد 
وزارت مســكن و شهرســازى و راه و حمل و نقل و همچنين 
وزارت بازرگانــى و وزارت صنعت و معــدن از يكديگر تفكيك 
شــوند. روحانى، تفكيك وزارتخانه ها را امرى ضرورى دانست و 
گفت: طبق قانون اساسى براى اين موضوع بايد به مجلس لايحه 
ارائه مى داديم اما به هر دليلى نمايندگان همراهى نكردند و اين 
لايحه به تصويب نرســيد. رئيس جمهــور با تأكيد بر اينكه در 
شرايط حاضر نياز به وزارتخانه فعال بازرگانى داريم، گفت: بدون 
اين وزارتخانه كارها پيش نمى رود.وى اظهارداشــت: در شرايط 

موجود بار ســنگينى بر دوش وزارت راه و شهرسازى و وزارت 
صنعت معدن و تجارت اســت؛ البته وزيــران اين دو وزارتخانه 

تازه نفس هستند.

 ساخت 20 درصد راه آهن كل ايران در پنج سال اخير
روحانى با بيان اينكه در گذشــته كمتر در گسترش حمل و نقل 
ريلى سرمايه گذارى شده بود، گفت: 20 درصد راه آهن كل كشور در 

طول تاريخ ايران، در پنج سال گذشته ساخته شده است.
رئيــس جمهور با تأكيد بــر اينكه اولويــت دولت همچنان 
گسترش حمل و نقل ريلى اســت، گفت: در راستاى اتصال 
راه آهن كشور به مســيرهاى ترانزيتى اقدامات مهمى انجام 
شده اســت. درصدديم تا راه آهن سرخس به چابهار، قزوين 
به رشــت و اينچه برون به گرمســار متصل شود.روحانى با 
بيان اينكه چه اشــكالى دارد كه ما سوخت را براى كسى كه 
درســت رانندگى مى كند و براى كسى كه احتياط نمى كند، 
دو نرخى كنيم، گفت: در كشور ما سوخت هميشه نرخ ثابت 

دارد امــا در دنيا اين چنين نيســت و نرخ ســوخت روز به 
روز و به صورت ســاعتى تغيير مى كنــد. اما اينجا ما به يك 
قيمت فيكس و ثابت در ســوخت عــادت كرده ايم. روحانى 
افــزود: زمانــى يك ســرمايه گذار حاضر بود همــه فازهاى 
فرودگاه امام(ره) را در دو ســال با سرمايه خود انجام دهد و 
مى خواست حدود 10تا15 سال از اين فرودگاه استفاده كند 
امــا يك وزيرى در آن زمان اجازه اين كار را نداد و گفت كه 
در ســالن هاى ترانزيتى كه اين سرمايه گذار مى خواهد ايجاد 
كند، بايد متعهد شــود كه اگر يك مسافر خارجى مى خواهد 
وارد سالن شود، حتماً روسرى داشته باشد. هرچه ما گفتيم 
كه اين مشــكل روسرى را حل مى كنيم، اما آن وزير زير بار 

نرفت و قبول نكرد.

سپاه نيوز: معاون فرهنگى سپاه گفت: سياست هاى دشمنان با ناتوى عربى و شوراى نيم بند خليج 
فارس به شكست انجاميد كه تمامى اين ها دستاورد هاى انقلاب اسلامى است.

سردار محمدرضا نقدى در ديدار با حجت الاسلام محمدحسن رحيميان توليت مسجد مقدس جمكران 
كه از سلسله نشست هاى ديدار با ياران با وفاى امام خمينى(ره) صورت گرفت، اظهارداشت: الحمدالله 
انقلاب اسلامى ايران به كورى چشم دشمنان به چهل سالگى رسيد كه اين مهم براى انقلاب هاى ديگر 

رخ نداده است و آن ها پيش از رسيدن به چهل سالگى يا منحرف شده و يا از بين رفتند.
وى با اشاره به اينكه انقلاب اسلامى در اين چهار دهه، با وجود رگبار توطئه ها و دشمنى هاى استكبار، 

موفق به رسيدن به 40 سالگى شده است، تصريح كرد: توطئه ها و دشمنى ها تمام نشده است و معتقدم 
تمام نيز نخواهد شد؛ اما با استقامت ملت بازهم شكست خواهد خورد.

وى با بيان اينكه استكبار جهانى در سال هاى اخير شكست هاى متعددى خورده است، گفت: دشمنان 
در عراق با تشكيل حشدالشعبى شكست خوردند، در يمن نيز شكستى مشابه خوردند، گروگان گيرى 
نخست وزير لبنان در عربستان كه براى كودتا بود، با شكست مواجه شد، اغتشاشات در ايران سودى 
براى آنان حاصل نكرد و در نهايت سياست هاى دشمنان با ناتوى عربى و شوراى نيم بند خليج فارس 

نيز به شكست انجاميد كه تمامى اين ها دستاورد هاى انقلاب اسلامى است.

سردار نقدى:
شكست سياست هاى ناتوى عربى عليه ايران از دستاوردهاى انقلاب است

به گفته بهرام 
قاسمى، تاكنون بيش 
از 200 تن از اتباع 
ايرانى از گرجستان 
ديپورت شده اند 
كه بهانه مقامات 
تفليس براى اين 
اقدام تكميل نبودن 
مدارك، همراه 
داشتن مواد مخدر 
و... بوده است

بــــــــرش
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

نمونه قرآن هاى حرم با ترجمه هندى چاپ شد   آستان: مديرعامل مؤسسه چاپ و انتشارات آستان قدس رضوى عنوان كرد: به سفارش معاونت تبليغات اسلامى آستان قدس رضوى نمونه قرآن هاى حرم 
مطهر رضوى با ترجمه زبان هندى چاپ شد. مسعود فرزانه با اشاره به اين خبر ابراز كرد: با توجه به برنامه ريزى هايى كه براى قرآن هاى داخل حرم مطهر رضوى انجام شده است مقرر شد قرآن هايى در داخل حرم 

براى استفاده زائران هندى كه به بارگاه منور رضوى مشرف مى شوند، توليد شود. به همين منظور نمونه آزمايشى قرآن هاى ياد شده در قطع وزيرى تهيه شد.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r

جمعى از خانواده  شهداى لبنانى و عراقى 
به حرم مشرف شدند

آستان: در تشــرف جمعى از خانواده هاى شهداى حزب االله لبنان و حشدالشعبى 
عراق به حرم مطهر رضوى، برنامه هاى ويژه اى از سوى مديريت امور زائران غير ايرانى 

آستان قدس رضوى براى اين كاروان ها برگزار شد. 
اين گروه شــامل 35 نفر از خانواده هاى شهداى حزب االله لبنان و 28 نفر از شهداى 
حشدالشعبى عراق با تشرف به بارگاه منور رضوى و حضور در رواق غدير حرم مطهر 

رضوى از برنامه هاى فرهنگى و مذهبى اين مديريت بهره مند شدند.
محمــد صالح، يكى از زائران عراقى عنوان كــرد: زيارت امام رضا(ع) عنايت ويژه اى 
است كه از سوى ايشان به ما شد، همه شيعيان علاقه و ارادت خاصى به امام هشتم 
دارند و يكى از اعتقادات شــيعيان اين است كه امام رضا(ع) در روز قيامت زائران و 
دوســتداران خود را شفاعت مى كند.او با اشاره به اينكه زائران عراقى زيارت حضرت 
رضا(ع) را بزرگ ترين افتخار خود مى دانند، افزود: زيارت هر يك از ائمه جايگاه خاص 
خود را دارد و همه شيعيان علاقه ويژه اى به زيارت امام هشتم دارند.وى تصريح كرد: 
در روايت آمده است كه زائرى كه پياده به سوى كربلا مى رود از ثواب 90 حج عمره 
بهره مند مى شود، اما ثواب زيارت امام هشتم بالاتر از اين زيارت است و اگر كسى با 
معرفت به زيارت ايشان بيايد گناهانى كه بين خود و پروردگار بوده بخشيده مى شود.

 به دعاى امام رضا(ع) نياز دارم
عبداالله، پسر يكى از شهداى حزب االله لبنان نيز گفت: عنايات ويژه امام رضا(ع) تنها 
به يك شخص خاص و يا زمان و مكان اختصاص ندارد؛ مسيحى، يهودى يا مسلمان 
فرقى نمى كند، زيرا ايشــان چراغ هدايت هستند و فطرت هاى پاك را به راه درست 
راهنمايى مى كنند.وى افزود: نخستين بارى است كه به اين حرم مشرف مى شوم و 
از اينكه به عنوان زائر امام رضا(ع) انتخاب شدم افتخار مى كنم و مى دانم در اين دنيا 

بيشتر از هر كسى به امام رضا(ع) و دعاى ايشان نياز دارم.
اين زائر لبنانى عاقبت بخيرى و آمرزش گناهان را از خواسته هاى قلبى اش ذكر كرد 
و گفت: از خداوند و امام رضا(ع)، مى خواهم كه همواره صلح در جهان برقرار باشــد 
و تمام مسلمين با آرامش و صلح و دوستى در سايه اهل بيت عصمت و طهارت(ع) 
زندگى كنند.عبداالله تأكيد كرد: اگر همه مسلمانان دست به دست هم دهند، هيچ 
متجاوزى جرئت اهانت به حرم  هاى شريف اهل بيت(ع) را نخواهد داشت و خوشحال 
هستم از اينكه پدرم در راهى به شهادت رسيد كه مورد رضايت خدا و اهل بيت(ع) 
است. لازم به ذكر است؛ اين گروه پس از بهره مندى از برنامه هاى فرهنگى و مذهبى 
مديريت امور زائران غير ايرانى آســتان قدس رضوى از موزه هاى حرم مطهر رضوى 

نيز بازديد كردند.

معاون فرهنگى اجتماعى وزارت علوم، تحقيقات و فناورى:
تعامل آستان قدس با دانشگاه ها موجب تقويت 

ارزش هاى دينى و فرهنگى مى شود
فرهنگى  معــاون  نيوز:  آســتان 
اجتماعــى وزارت علوم، تحقيقات و 
فناورى تعامل آستان قدس رضوى با 
دانشگاه ها را موجب تقويت ارزش هاى 
دينى و فرهنگى دانشجويان دانست. 
غلامرضا غفارى با اشاره به راه اندازى 
مجتمع دانشــجويى امام رضا(ع) از 
سوى آســتان قدس رضوى گفت: 

تعامل آستان قدس رضوى با دانشگاه ها موجب تقويت ارزش هاى دينى و فرهنگى 
دانشجويان است.وى افزود: مجموعه اى مثل آستان قدس رضوى با توجه به جايگاه 
و ارتباطــى كه دارد مى تواند با اجراى برنامه هاى فرهنگى در دانشــگاه ها در حوزه 
فعاليت هاى دينى و جشنواره ها و با اقداماتى همچون راهپيمايى اربعين و اردوهاى 
زيارتى نقشى مؤثر ايفا كند.معاون فرهنگى اجتماعى وزارت علوم در ادامه خاطرنشان 
كرد: آستان قدس رضوى و مجموعه هاى فرهنگى دانشگاه ها مى توانند تعاملات خوبى 
را با يكديگر داشــته باشند، به طور مثال مى توان به برگزارى جشنواره ها و اردوهاى 
رضوى اشاره كرد كه اين خود يكى از زمينه هاى بسيار مهم در راستاى تقويت دينى 
و فرهنگى دانشجويان است.غفارى گفت: اگر همكارى هاى بين آستان قدس رضوى و 
دانشگاه ها بيشتر تقويت شود، مى تواند به فضاى فرهنگى دانشگاه ها با تأكيد بر هويت 

دينى دانشجويان كمك كند.

معاون وزارت فرهنگ سوريه:
آستان قدس رضوى 

در صنعت چاپ بسيار قوى عمل كرده است
آستان نيوز: معاون وزارت فرهنگ سوريه با بيان اينكه مركز چاپ و نشر قرآن كريم 
از امكانات پيشرفته و به  روز ى برخوردار است، گفت: آستان قدس رضوى در صنعت 
چاپ بسيار قوى عمل كرده است.المثنى ابراهيم در حاشيه بازديد از مركز چاپ و نشر 
قرآن كريم آستان قدس رضوى اظهار كرد: ايران در حوزه صنعت چاپ و نشر كتاب، 
تجهيزات، نيروى انسانى باتجربه و بسيار قدرتمند و در حوزه چاپ و نشر كتاب داراى 
مجهزترين مراكز است.وى تصريح كرد: صنعت چاپ در كشور سوريه نيز پيشرفته 
اســت و تحت نظارت وزارت فرهنگ و ارشاد اين كشور مديريت مى شود، اما با اين 
همه امروز در بازديد از اين مجموعه بى نظير تجربيات بسيارى حاصل شد كه لازم 

است به كشورمان منتقل كنيم.
معاون وزارت فرهنگ شــهر حمص ســوريه ادامه داد: در اين مركــز با امكانات و 
ماشــين آلات چاپ براى انواع كتاب ها، نشــريات و تجهيــزات حرفه اى مرتبط با 

بسته بندى آشنا شديم.

به همت مركز امور بين الملل آستان قدس رضوى
دومين جلسه هيئت انديشه ورز 

در حوزه امور بين الملل تشكيل شد
آستان نيوز: دومين جلسه هيئت 
انديشــه ورز در حوزه امور بين الملل 
به همــت مركــز امــور بين الملل 
آســتان قدس رضوى تشــكيل شد. 
رئيس اداره مطالعات و برنامه ريزى 
مركز امور بين الملل آســتان  قدس 
رضــوى در خصــوص ايــن هيئت 
انديشــه ورز، بيان كرد: اعضاى اين 

هيئت پيرامون موضوع آينده آستان هاى مقدس جهان اسلام با نخبگان جامعه به 
تبادل نظر پرداختند تا طرح ها و ايده هايى را براى اين پديده در مركز امور بين الملل 
آســتان قدس رضوى تكميل و اجرا كنند.وى افــزود: براى اجراى هر چه بهتر اين 
طرح ها، كارگروه هاى تخصصى تشكيل شده است كه نخستين جلسه آن با عنوان 

نخبگان و فعالان عرصه بين الملل چندى پيش تشكيل شد.
وى ادامه داد: دومين جلســه هيئت انديشه ورز مركز امور بين الملل با حضور چند 
تن از چهره هاى شاخص عرصه بين المللى از كشور عراق كه ارتباط و سابقه اجراى 

طرح هاى فرهنگى، علمى و... در فضاى بين المللى را دارند، تشكيل شد.

 آستان  حجت الاسلام و المسلمين رئيسى روز خـــبر
شنبه در جمع دانشــجويان دانشگاه هاى تهران 
در دانشگاه شهيد بهشتى حضور يافت و با آن ها 
درباره مهم ترين مســائل روز كشور سخن گفت. 
توليت آستان قدس در اين ديدار عدالت خواهى 
و اصلاح گرى را از ويژگى هاى جنبش دانشجويى 
دانست كه حضورشــان در همه عرصه ها همراه 
با آگاهى بخشــى و اميد آفرينى بوده و به عنوان 
نسلى كه آينده ساز كشور هستند همواره در خود 

احساس مسئوليت داشته اند.
عضو مجلس خبرگان رهبــرى در ادامه به نقد 
بعضــى از رويكردهاى مســئولان فعلى دولت و 
مجلس پرداخت و ادامه داد: «شرايط و وضعيتى 
كه امروز در دنيا وجود دارد براى ما هيچ ترديدى 
باقى نمى گذارد كه راه ما، راه ايستادگى، مقاومت، 

تلاش، تسليم نشدن و توليد است».
توليت آســتان قدس رضوى راهكار مشــكلات 
موجود را اقتصادى دانســت و با اشتباه خواندن 
مسير كسانى كه دنبال راهكار سياسى هستند، 
گفت: «چند قطبى كردن جامعه براى پيشرفت 
كشور مفيد نيست، آدرس غلط دادن، حاشيه را به 
متن آوردن و مسائل اصلى كشور را فرعى كردن، 
نادرست است؛ متن زندگى مردم مسائل معيشتى، 

اقتصادى، رونق توليد و اشتغال است».
عضــو مجلــس خبــرگان رهبــرى در انتهاى 
ســخنرانى اش برگزارى جلســات دانشــجويى 
را نعمتــى براى همــه مســئولان و مديران در 
حوزه هاى مختلف دانست تا در جريان ديدگاه هاى 
دانشجويان و فرهيختگان قرار بگيرند و در ادامه 
اين برنامه به پرســش هاى بعضى از دانشجويان 
پاسخ گفت. در شماره روز گذشته روزنامه تعدادى 
از اين پرســش ها به همراه متن كامل سخنرانى 
حجت الاســلام و المسلمين رئيســى را منتشر 
كرديم و قول داديم بقيه پرسش هاى دانشجويان 
و پاسخ هاى توليت آستان قدس را در شماره امروز 
منتشر كنيم. سه پرسش باقيمانده دانشجويان و 
پاسخ هاى حجت الاسلام و المسلمين رئيسى را در 

ادامه مى خوانيد:

 سؤال هفتم: آستان قدس رضوى با آن 
همه پول چگونه اداره مى شــود؟ آيا قانون 
منع به كار گيرى بازنشســتگان اجرا شده 

است؟
حجت الاسلام رئيســى در پاسخ به اين پرسش 
گفت: منبع اساسى آستان قدس رضوى وقف و 

نذر است و هيچ چيزى بيشتر از آن وجود ندارد. 
معتقديم هرچه در آســتان قــدس كار و تلاش 
كنيم، مردم كمك خواهند كرد و به دولتمردان 
محترم هــم توصيه مى كنيم،كارها را پيش روى 
مردم بگذاريد، با مردم شــفاف باشيد و گزارش 
دهيد و اطلاع بدهيــد، يقين بدانيد آنجايى كه 
مردم ببينند دولت گام برداشــته است و اقدام و 

عمل داشته حتماً همراه دولتمردان خواهند بود.
اميد ايجاد كردن در دل مردم بسيار خوب است 
اما اميد ايجاد كردن بدون اقدام و عمل ســراب 
است. اميد بايد همراه با اقدام و عمل باشد و مردم 
ببينند اين اميد بخشى اقدام و عملى همراه دارد 
و الا آرامش موقتى اســت و بعــداً مردم متوجه 

خواهند شد كه چيزى نبوده است.
بايد اميد همراه با عمل باشــد والا ممكن است 
فريب تلقى شود. امسال 12 مركز خدمت رسانى 
بــه زائران اربعين در مرزهاى ميرجاوه، دوغارون، 
آســتارا، شــلمچه، در كربلا، كاظمين، نجف و 
بيمارســتان صحرايى ايجــاد كرديم و تنها يك 
چهارم هزينه ها را از طرف آســتان قدس داديم 
و بقيه آن را مردم كمك كردند. به مردم شــفاف 
گزارش مى دهيم تا همه بدانند درآمدها چگونه 

كسب شده و چگونه هزينه شده است.
از زمانى كه به آستان قدس آمدم پاى حسابرسى 
خارج از آســتان را هم به آستان قدس باز كردم 

و تمام مؤسســات ما تحت نظر مؤسسات بيرون 
از آســتان قدس براى حسابرسى هستند. پس 
از برگزارى مجامع شــركت هاى آســتان قدس، 
نسبت به سالى كه من به آستان قدس آمدم اكثر 
شركت ها نمره مقبوليت گرفتند يعنى وضعيت 
اقتصادى آن ها نســبت به گذشته متفاوت شده 
است. در حالت خوشــبينانه حدود 10 درصد از 
هزينه هاى آســتان قدس را از شركت هاى تابعه 
كسب مى كنيم، 90 درصد از راه نذور و كمك هاى 
مردمى اســت. آكســفورد،  هــاروارد و واتيكان 
بزرگ ترين موقوفه هاى دنيا را دارند، آستان قدس 
با چند شــركت تابعه از روزى كه آمديم بحث از 
پرداخت ماليات بوده اســت، با اين وجود چون 
من به شفافيت عقيده دارم نحوه كار بخش هاى 

اقتصادى به مردم گزارش داده خواهد شد.
درمورد بازنشســتگان، برخى از فعالان حقوقى 
سؤال دارند كه آيا آستان قدس رضوى مشمول 
قانون هســت يا خير؟ اما من معتقدم چه اينكه 
مشــمول اين طرح باشــيم يا نباشيم اصل اين 
تصميم صحيح است و خودمان را موظف به عمل 
به قانون مى دانيم. در چند ماه گذشته 260 نفر از 
بازنشستگان را با عزت و افتخار بازنشسته كرديم 
و چند نفر از بازنشستگان هم كه در جايگاه هاى 
مديريت مشــغول به خدمت هستند نسبت به 
جايگزينى آن هــا هم اقدام كرديم. قانون منع به 

كارگيرى بازنشستگان را در همه سطوح در آستان 
قدس رضوى اجرايى مى كنيم.

 ســؤال هشتم: نظر شــما درمورد قوه 
قضائيه چيست؟

توليت آستان قدس رضوى در پاسخ به اين پرسش 
گفت: يكى از قواى ضرورى براى كشــور است كه 
با صلاحيت هاى قانونى مندرج در قانون اساسى و 
داراى جايگاهى كه مى تواند در كشور جلوه عدل و 
اجراى عدالت باشد. قوه قضائيه و سازمان هاى در 
ارتباط با قوه قضائيه مى توانند نقش بسيار مهمى 
در اجراى قانون و عدالت در كشــور داشته باشند 
اگرچه همه مسئوليت ها و بخش ها در اختيار اين 
قوه نيست اما قوه قضائيه با اجراى عدالت مى تواند 
كاملاً جامعه را مطمئن كند به اينكه حق به حقدار 
مى رسد و اگر كسى دستى به بيت المال دراز كند، 

دست او را قطع خواهد كرد.
مردم به دنبال كارآمدى نظام هســتند، كاستى 
در قوه قضائيه فرقى با كاستى در دولت ندارد، ما 
بحــث حزب و جناح خاصى را نداريم و به دنبال 
حفظ ارزش هاى انقلاب اسلامى هستيم و خود 
را مسئول مى دانيم. بى عدالتى چه در قوه قضائيه 
باشد، چه در دستگاه اجرايى و چه در مجلس، هر 
سه نشان از ناكارآمدى نظام است و هيچ كدام از 

نظر ما پذيرفته نيست.

 ســؤال نهم: چرا اصولگرايان پراكنده 
هستند؟ جمنا چه شد و چه برنامه اى دارد 

و شما چه نسبتى با آن داريد؟
عضو مجلس خبرگان رهبرى در پاســخ به اين 
پرســش گفت: جمنــا جبهــه اى از نمايندگان 
مختلف احزاب، گروه ها و دسته هاى سياسى بود 
كه به اقتضاى انتخابات 96 گرد هم آمدند و جبهه 
انقلاب اسلامى را شــكل دادند و هدف مقدسى 

داشتند كه بتوانند كشور را منسجم كنند.
جمنا اشكالاتى از قبيل اينكه دايره شمول كاملى 
نداشت و بخش هايى بودند كه با جمنا همكارى 
نمى كردند و بايد در اين جمع حضور مى داشتند 
و ســبقه جوان گرايى و توجه به جوانان و نگاه به 
جوانان در آن كمرنگ بود، داشت اما هدف جمنا 
انســجام در انتخابات بود. آمــدن من به ميدان 
انتخابات مربوط به خواســته يك گروه، حزب و 
يا يك جريان سياســى نبود ضمن اينكه از همه 
گروه ها و جريان هاى سياسى از جمله جمنا تشكر 

مى كنم.
آمدن من به ميدان انتخابات به دليل احساس 
وظيفه بود، تا اول اسفند 95 هم قصد ورود به 
انتخابات نداشتم اما با نظرات و درخواست هاى 
مــردم، جوانان، علمــا، بــزرگان و گروه هاى 
سياسى احســاس وظيفه كردم كه حضور يابم 
و هرگز از اين احســاس پشيمان نيستم و اگر 
تاريخ به همــان زمان برگردد بــاز هم همان 
تصميم را مى گيرم. بعد از انتخابات هم حس و 
هواى من كاملاً آستان قدسى است و جلساتم 
انتخاباتى نيســت و فقط به وظايفم در آستان 

قدس فكر مى كنم.
جمنا و بســيارى از مجموعه هاى مشابه نياز به 
بازنگرى و بازنگاه درباره كارهايشان دارند و مطلع 
هســتم كه در حــال برنامه ريزى هاى جديدى 
هستند اما خيلى درگير اين مسائل نيستم. مسئله 
ما حفظ آرمان هاى انقلاب اسلامى است، حفظ 
اين سرمايه اجتماعى عظيمى كه پاى انقلاب و 
نظام هستند، مسئله گفتمان امام(ره) و رهبرى 
اســت كه بايد در كشور تبديل به گفتمان غالب 
شود. يك مسئله مهم ما انتخابات است اما همه 
مســائل ما نيست، ما مسئله بسيار مهم تر حفظ 
اصل نظام و آرمان هاى انقلاب را داريم، ثمره خون 
شــهدا بايد باقى بماند و من هم در هركجا باشم 
براى انجام اين مسئوليت احساس وظيفه مى كنم 
و هرگز ملامت ملامت كننــدگان مرا از ميدان 

خارج نخواهد كرد.

توليت آستان قدس رضوى در جلسه پرسش وپاسخ دانشجويى در دانشگاه شهيد بهشتى: 

فعاليت هاى اقتصادى آستان را به مردم گزارش مى دهيم 
پاى حسابرسى خارج از آستان را هم به آستان قدس باز كردم

دومين جلسه هيئت 
انديشــه ورز در حوزه امور بين الملل 
به همــت مركــز امــور بين الملل 
آســتان قدس رضوى تشــكيل شد. 
رئيس اداره مطالعات و برنامه ريزى 
مركز امور بين الملل آســتان  قدس 
رضــوى در خصــوص ايــن هيئت 
انديشــه ورز، بيان كرد: اعضاى اين 

هيئت پيرامون موضوع آينده آستان هاى مقدس جهان اسلام با نخبگان جامعه به 

فرهنگى  معــاون 
اجتماعــى وزارت علوم، تحقيقات و 
فناورى تعامل آستان قدس رضوى با 
دانشگاه ها را موجب تقويت ارزش هاى 
دينى و فرهنگى دانشجويان دانست. 
غلامرضا غفارى با اشاره به راه اندازى 
مجتمع دانشــجويى امام رضا(ع) از 
سوى آســتان قدس رضوى گفت: 

aq
r.i
r :

س
عك

  

قاب رضوى

aq
r.i
r :

س
عك

  

هيئتى 15 نفره از فعالان فرهنگى در حوزه چاپ و نشر از كشور سوريه ضمن 
حضور در مركز چاپ و نشر قرآن كريم آستان قدس رضوى با فعاليت هاى 

اين مركز آشنا شدند.

اتحاد علمى، عامل پيشرفت علم پزشكى و بى اثرى تحريم ها

گزارش

آستان نيوز: دومين كنگره بين المللى قلب و عروق كه با 
حضور 500 پزشك متخصص در بيمارستان فوق تخصصى 
رضوى از 14 آذرماه در مشهد آغاز به كار كرده بود، عصر روز 
شنبه پس از چهار روز بحث و بررسى به كار خود پايان داد. 

اين در حالى بود كه بسيارى از شركت كنندگان در اين كنگره 
بين المللى از سطح كمى و كيفى آن ابراز رضايت كرده و آن 

را بسيار خوب ارزيابى كردند.
آنچه در اين كنگره نمود بسيارى داشت و اغلب متخصصان 
شركت كننده خارج از كشور نيز بدان اشاره داشتند، سطح 
بالاى علمى متخصصان كشور بود كه در بسيارى موارد گوى 
سبقت را از همكاران خود در كشورهاى اروپايى ربوده بودند.

  كسب تجربيات ارزنده با حداقل هزينه ها
دكتر علي حيدري، دبيــر اجرايى دومين كنگره بين المللى 
قلب و عــروق و متخصص بيمارى هــاى قلبى در خصوص 
برگزارى اين كنگره گفت: اين كنگره زمينه به روز رســانى 
روش هاى درمان و آشنايى با دستگاه هاى پزشكى روز دنيا در 
درمان بيمارى هاى قلبى را فراهم كرد.وى گفت: برگزارى اين 
كنگره در كشور با حضور بهترين پزشكان اروپايى و آسيايى 
زمينه ســاز كســب تجربيات ارزنده با حداقل هزينه براى 

متخصصان كشور شد.
اين پزشك متخصص در كنار اشاره به دستاوردهاى درمانى 
اين كنگره تأكيد كرد: آنچه مهم است بايد پيش از درمان به 
پيشگيرى از بيمارى فكر كنيم و مجموعه افرادي كه دخيل 
در فرهنگ و سياست و آموزش پزشكي هستند، بايد به شكل 

هماهنگ براي ارتقاى ســلامت جامعه و پيشگيري از بروز 
بيمارى نقش ايفا كنند.

  ارتقاى سطح علمى متخصصان
رامين بقايى، رئيس بخش جراحى قلب بيمارستان مدرس 
گفت: پيشرفت علم جز با همفكرى و همكارى افراد متخصص 
به دست نمى آيد. اين كنگره يكى از جريان هاى خوب علمى 
در كشور است. پخش زنده اعمال جراحى از اتاق عمل در اين 
كنفرانس اقدامى جذاب و مفيد براى مطالعات علمى بود كه 

در اين كنگره شاهد آن بوديم.

  تحريم هاى سياسى پيشرفت علم پزشكى را 
محدود نمى كند

مجيد حيــدرى، متخصص تكنولوژى گــردش خون برون 
پيكرى گفت: علوم پزشكى تحت تأثير تعاملات بين المللى 
تحريم نمى شود و تحريم هاى سياســى پزشكى را محدود 

نمى كنند. 
وى تصريح كرد: شــرايط تحريم شايد بتواند در حوزه انتقال 
تجهيزات پزشكى اثرگذار باشــد، اما انتقال دانش در حصار 
تحريم هاى سياســى قرار نمى گيرد و پيشرفت علمى ادامه 

خواهد يافت.

  كاهش آثار روانى تحريم ها 
با برگزارى اجتماعات علمى

نعمتى پور، متخصص قلب و عروق و استاد دانشگاه تهران 
وجود اجتماعــات علمى را يكــى از مؤثرترين كارهايى 
عنوان كرد كه مى تواند سبب كاهش آثار روانى تحريم ها 

باشد.
وى افزود: نمى توان تحريم ها را سدى در برابر ارتقاى دانش 
پزشــكى در نظر گرفت؛ زيرا بيشــترين ســهم در توسعه 
دانش علمى مربوط به تخصص پزشكان است، ايران داراى 
متخصصانى صاحب نظر در قلب و عروق هســت و تحريم 

دراين حوزه عملاً مفهومى ندارد.

 افزايش دانش عمومى كاهش بيمارى را به دنبال دارد
فروغ جوادى فــوق تخصص قلب نيز افزايش دانش عمومى 

مردم را سدى در برابر رشد بيمارى ها عنوان كرد.
وى گفت: بهتر اســت همزمان با پيشرفت فناورى و دانش 
پزشكان، سطح آگاهى مردم نيز افزايش يابد تا در آينده شايد 

شاهد كاهش بيمارى هاى شايع در بين هموطنان باشيم.

 اهداى قلب هاى طلايى
در مراسم اختتاميه اين كنگره بين المللى قلب هاى طلايى به 
10 تن از پزشكان برتر اين كنگره اهدا شد و ضمن قدردانى 
و تشكر از همكارى تمامى پزشكان با اهداى هدايايى از كادر 

برگزار كننده اين كنگره نيز قدردانى به عمل آمد.

خبر

آستان: رئيس بنياد سلامت آستان قدس رضوى برگزارى 
دومين كنگره قلب ايران و اروپاى بيمارستان رضوى را يك 
اتفاق بزرگ علمى دانست و گفت: يكى از دستاوردهاى اين 
كنگره خودباورى براى ايران و ايران باورى براى كل جهان 
بود. دكتر محمود شبسترى در حاشيه برگزارى اختتاميه 
دومين كنگره بين المللى پزشــكان قلــب ايران و اروپا كه 
در بيمارســتان فوق تخصصى رضوى برگزار شــد، اظهار 
كرد: در فضاى فعلى كشــور ما، هر كســى يك رسالت و 
وظيفه اى دارد. ما نيز بنا به رسالتى كه داريم و آن هم بحث 
مرجعيت علمى است در حوزه پزشكى همچون بيمارستان 
رضوى و دارالشــفا كارهايى را انجــام داده ايم و همچنين 
در جهت گيرى هاى جديد فعاليت هايى را در دســت اقدام 
داريم.وى برگزارى اين كنگره را يكى از مسيرهاى رسيدن 
به مرجعيت علمى دانست و ادامه داد: در اين كنگره تمام 

دانشــگاه ها و انجمن هاى علمى با هم تركيب شدند و كنار 
هم بودنــد. كنار هم بودن در جوار حضــرت رضا(ع) و به 
عشق اين امام بزرگوار از توفيقات بسيار بزرگى بود كه در 

اين اتفاق بزرگ شامل حال ما شد.
رئيس بنياد ســلامت آســتان قدس رضوى تصريح كرد: 
پزشــكان بزرگ و برجســته اى از 21 نقطه كشور در اين 
كنگره حضور يافتند و از نزديك شــاهد اين اتحاد بودند و 

اين اتفاق بزرگى در حوزه علم كشور بود.
شبسترى بيان كرد: تعداد 30 عمل دشوار با كمك پزشكان 
داخلى به صــورت زنده انجام شــد و متخصصان اروپايى 
شاهد اين عمل ها بودند. انجام عمل در مقابل ديدگان اين 
پزشكان و به صورت زنده كار بسيار دشوارى است. دو عمل 
جراحى كه جزو سخت ترين و پيچيده ترين اعمال جراحى 
به شمار مى رفت و مربوط به دو بيمار بالاى 80 سال بود در 

اين كنگره با موفقيت انجام شد.وى با بيان اينكه اين كنگره 
فضاى جديدى را در حوزه علمى كشــور وارد كرده است، 
ادامه داد: يكى از حوادث بزرگ كشــور كه در اين كنگره 
رخ داد، حضور چندين انجمن از جمله انجمن هاى اروپايى
CSI، EURO CTO و بنيــاد اروپايى CSI در اين رويداد بود 

كه در نوع خود بى نظير است.
رئيس بنياد سلامت آستان قدس رضوى ضمن قدردانى از 
تمام كسانى كه در برگزارى اين كنگره همكارى داشته اند، 
گفــت: يك اتفاق علمى وقتى حاشــيه نــدارد همه از آن 
حمايت مى كنند. از هميــن روى در برگزارى اين رويداد 
بزرگ مسئولان كشور از جمله وزارت خارجه، دانشگاه هاى 
علوم پزشــكى مشــهد، نيروى انتظامى، سيستم امنيتى، 
هتلداران و... با ما همكارى كردند و تمام تســهيلات براى 
ما فراهم شد.شبســترى اظهار كــرد: در پايان اين كنگره 

جلســه اى با حضور انجمن هاى حاضر برگزار شــد و تمام 
ميهمانان خارجى اعلام آمادگى كردند تا در كنگره ســال 
آينده نيز شركت كنند. اميدواريم سال آينده نيز با الطاف 
امام رضــا(ع) اين راه را ادامه دهيم و پــر بار و مثمر ثمر 

باشيم.

خودباورى براى ايران، ايران باورى براى جهان
رئيس بنياد سلامت آستان قدس رضوى دستاوردهاى كنگره قلب بيمارستان رضوى را تشريح كرد
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

ارز تك نرخى در بودجه 98   محمدرضا پورابراهيمى رئيس كميسيون اقتصادى مجلس گفت: مهم ترين معضل وضعيت اقتصاد ايران را در كنترل قيمت ها در وجود ارز چند نرخى مى بينيم و چند نرخى بودن 
ارز از اساس فساد و رانت در اقتصاد ايجاد مى كند و تا زمانى كه نرخ واحد ارز مبناى عمليات اقتصاد نباشد، مشكل در مديريت، تأمين كالاى اساسى و قاچاق اتفاق مى افتد. وى گفت: راه حل همه مشكلات، وجود نرخ 

ثابت ارز است و تمام تلاشمان را مى كنيم در بودجه 98 ارز تك نرخى در همه كالاها تعيين كنيم و يكسان سازى نرخ ارز راه برون رفت از مشكلات اقتصادى است.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i rدلار كاهشى شد
ديروز بانك هاى عامل قيمت دلار را 10 هزار و 891 تومان، قيمت يورو را 12 هزار 
و 448 تومان و 7 ريال و قيمت پوند انگليس را 13 هزار و 883 تومان براى خريد 
از مردم اعلام كرده اند. گفتنى است قيمت خريد دلار با كاهش 356 تومانى، قيمت 
يورو با كاهش 355 تومانى و قيمت پوند با كاهش 432 تومانى در بانك هاى عامل 
نسبت به روز گذشته اعلام شده بود. نرخ خريد ارز در بانك ها، از زمان اعلام تا هفته 
گذشته عموماً رو به افزايش بوده است؛ به طورى كه نرخ خريد دلار در شعب ارزى 
بانك ها در ابتدا از 9500 تومان آغاز شــد و به بيش از 12 هزار و 500 تومان نيز 
رسيد، اما از حدود دو هفته پيش بانك ها نرخ خريد دلار را كاهش دادند. نرخ دلار 
در آخرين ساعتهاى روز گذشته در بازار آزاد 10650 تومان خريد و فروش مى شد.

چك هاى برگشتى مشمول جريمه مى شود
براساس ماده چهار اصلاحيه قانون صدور چك كه چندى پيش ابلاغ شد؛ افرادى 
كه چك هاى صادره از سوى آن ها در بانك نقد نشود و اين موضوع از سوى بانك 
در سامانه يكپارچه بانك مركزى ثبت شود، دچار عواقب و جريمه هايى در نظام 

بانكى مى شوند.

برنامه ساخت 400 هزار واحد مسكونى تا سال 1400
محمد اسلامى در ديدار رئيس جمهورى 
با وزيــر و معاونان و مديران وزارت راه و 
شهرسازى با اشاره به برنامه وزارت راه و 
شهرسازى براى ساخت 400 هزار واحد 
مســكونى تا اتمام برنامه ششم تصريح 
كرد: در بخش مســكن از سياست هاى 
انقباضى به سمت رويكردهاى انبساطى 
تغيير رويه داده شده است و بايد از جريان پايدار توليد مسكن در كشور با تخصيص 
زمين و تسهيلات ساخت اطمينان حاصل شود. وزير راه و شهرسازى تأكيد كرد: 
علاوه برســاخت 400 هزار واحد مســكونى، تكميل و واگذارى 500 هزار واحد 
مسكونى مهر مدنظر قرار دارد كه از اين تعداد ساخت 230 هزار واحد مسكونى 

به اتمام رسيده و منتظر خدمات روبنايى و زيربنايى است.

875 هزار نفر كارت بانكى خود را 
جايگزين كارت سوخت كردند

رضا باقرى اصل عضو هيئت عامل ســازمان فنــاورى اطلاعات ايران اعلام كرد: 
تاكنون 875 هزار نفر كارت بانكى خود را جايگزين كارت سوخت كرده اند كه با 

اين كار 43 ميليارد تومان در منابع دولتى صرفه جويى شده است.

ايران دهمين توليدكننده فولاد در جهان
بهرام سبحانى - رئيس انجمن فولاد - با 
اشاره به اين كه ايران اولين توليدكننده 
فولاد در منطقه اســت، اظهار كرد: در 
هشت ماهه ســال جارى ميلادى رتبه 
ايران در بين توليدكنندگان جهانى فولاد 

از 12 به 10 صعود كرده است.
به گفته ســبحانى برخى از محصولات 
مــورد اســتفاده در صنعت فــولاد در داخل توليد و بومى ســازى شــده، اما 

مصرف كنندگان اطلاعى از آن ندارند و به دنبال نمونه هاى خارجى هستند.
در همين راستا رئيس انجمن فولاد از راه اندازى يك بانك اطلاعاتى خبر داد كه 
در آن همــه محصولات و همچنين ايده هاى توليد محصولات داخلى در بخش 
فولاد ثبت مى شود و همه قسمت هاى زنجيره فولاد از آن اطلاع خواهند داشت.

سبحانى ميزان توليد محصولات نوردى و ميانى فولادى در هشت ماهه امسال را 
به ترتيب 14 ميليون و 232 و 16 ميليون و 640 هزار تن عنوان كرد كه نسبت 
به ســال گذشته 10 و 18 درصد افزايش داشته است. وى همچنين خاطرنشان 
كرد: پيش بينى ها نشان مى دهد امسال حدود هشت تا 10 ميليون تن فولاد مازاد 
مصرف داشــته باشيم كه انتظار مى رود گمرك و دولت شرايط تسهيل صادرات 

آن را فراهم كنند.

مركز پژوهش هاى مجلس: خط فقر 
در سال 97، 25 درصد رشد كرد

مطابق بررسى مركز پژوهش هاى مجلس از آمار سال 1395 خط فقر سرانه در 
تهران معادل ماهيانه حدود 770 هزار تومان براى هر نفر است كه براى يك خانوار 
4 نفره 2 ميليون و 79 هزار تومان محاســبه مى شود. بازوى پژوهشى مجلس با 
اشاره به رشد 25 درصدى خط فقر تابستان 97 نسبت به تابستان 96 اعتقاد دارد 
كه سياســت دولت مانند حمايت از خانوارهاى زير 3,5 ميليون درآمد و افزايش 

حداقل دستمزد غيرهدفمند است.

افزايش حقوق كاركنان بازهم پلكانى است
آخرين اخبار دريافتى از منابع مطلع در مورد افزايش حقوق كاركنان در ســال 
آينده از اين حكايت دارد كه رشد پيش بينى شده به صورت پلكانى اعمال خواهد 
شــد و به روال امسال اســت؛ به گونه اى كه 20 درصد اعلام شده متوسط رشد 
حقوق كاركنان بوده و در اين صورت ممكن است برخى گروه هاى حقوقى تا 10 
درصد و برخى ديگر حتى تا 30 درصد افزايش برخوردار شوند. در عين حال كه 
حقوق هاى بالا و قابل توجه نيز از رشد حقوق برخوردار نخواهند شد./ عصر ايران

خبر خوب نوبخت براى بازنشستگان: 2000 ميليارد 
تومان براى افزايش حقوق اختصاص داده شد

خبرگزارى صدا و سيما: رئيس سازمان 
برنامه و بودجه كشــور گفت: علاوه بر 
افزايش 20 درصــدى حقوق در لايحه 
بودجه ســال 98 حدود 2000 ميليارد 
تومان منابع نيز براى همســان سازى 
حقوق برخى بازنشستگان در نظر گرفته 
شد. «محمدباقر نوبخت» در گفت و گويى 
افــزود: با وجود محدوديت هاى منابع مالى دولت تلاش كرد در ســال آينده به 

وضعيت معيشتى مردم كمك كند.
وى ادامه داد: درخصوص افزايش حقوق كارمندان تصميم گرفته شده در بودجه 

يك پنجم به ميزان حقوق ها در سال آينده اضافه شود.
رئيس سازمان برنامه و بودجه تصريح كرد: در سال گذشته با وجود محدوديت هاى 
مالى تلاش شد تا 3400 ميليارد تومان براى همسان سازى حقوق بازنشستگان 
در راستاى عدالت اختصاص يابد. نوبخت يادآور شد: در بودجه سال 98 بار ديگر 
دولت به موضوع همسان ســازى حقوق بازنشستگان توجه كرد و بر اين اساس 
علاوه بر افزايش 20 درصدى حقوق در سال آينده، حدود 2000 ميليارد تومان 
منابع براى همسان سازى حقوق بازنشستگان در نظر گرفت و بر اين اساس امكان 

دارد حقوق برخى بازنشستگان بيش از 20 درصد افزايش يابد.

دولت چاره اى جز واردات گوشت منجمد ندارد
على اصغر ملكى رئيس اتحاديه گوشت گوسفندى: گوشت گرم در خرده فروشى ها 
70 هزار تومان عرضه مى شــود. دولت چاره اى جز واردات گوشت منجمد ندارد. 
وضعيت ذخاير دام كشــور مناسب نيست و با كمبود شديد دام به دليل قاچاق 
مواجه هستيم. همين امر سبب افزايش 5 تا 6 هزار تومانى قيمت گوشت در بازار 

شده كه مردم قدرت خريد آن را ندارند.

به دنبال اصلاح وضعيت توليد خودرو هستيم
وزير صنعت : بســته جامعى درباره خودرو تدوين شده و مراحل آن طى شده 
اســت و ما در اين بسته بيشتر به دنبال اصلاح وضعيت توليد هستيم. تيراژ 
توليد خودرو در ماه هاى اخير در كشــور پايين آمده اســت، شاه بيت همه 
برنامه هاى ما هم اصلاح اين وضعيت است، زيرا اگر توليد افزايش يابد، قيمت 

هم اصلاح مى شود.

خبر

مــورد اســتفاده در صنعت فــولاد در داخل توليد و بومى ســازى شــده، اما 

افــزود: با وجود محدوديت هاى منابع مالى دولت تلاش كرد در ســال آينده به 

 اقتصاد/ زهرا طوســى   ايــن روزها 
اخبار متناقضى در مورد دونرخى شــدن 
بنزين شنيده مى شود. با توجه به شرايط 
اقتصادى كشور در ماه هاى اخير، طرح هاى 
مختلفى در خصوص افزايش نرخ سوخت و 
سهميه بندى آن مطرح بوده كه همواره بر 
نگرانى هاى عمومى دامن زده است. اينكه 
آيا بنزين دو نرخى مى شود يا خير سؤالى 
است كه اين روزها افكار عمومى را به خود 

مشغول كرده است. 
گمانــه زنى ها در اين بــاره پس از آن كه 
روحانــى رئيس جمهور روز دوشــنبه در 
جمع مديران راه و شهرســازى گفت:«چه 
اشكالى دارد سوخت را دو نرخه كنيم،... در 
دنيا سوخت چند نرخى است و در روز هاى 
تعطيل و يا روز هاى شــلوغ قيمت بنزين 
متفاوت اســت، اما ما بــه «قيمت ثابت» 
عادت كرده ايم» با شــدت بيشترى ادامه 

پيدا كرده است.
نگرانى كه ريشه در تجربيات 
فراوان گذشته مبنى بر اين 
دارد كه تــا پيش از اين هر 
بار قيمت ســوخت افزايش 
داشــته، بهاى همه خدمات 
و كالاها دســتخوش تغيير 

شده است.
در ماه هاى اخير بارها گفته 
شده است كه قرار است نرخ 
بنزين تغيير كنــد و دوباره 
دو نرخــى شــود. بنزين از 
ســال 1394 و در دولــت 
اول روحانــى تــك نرخى 
شــد و با رقم ليترى 1000 
تومان عرضه شــده و در سه سال گذشته 
نرخ بنزين تغييرى نكرده اســت. هر چند 
فريدون حسنوند رئيس كميسيون انرژى 
چندى پيش با انتشــار پستى در صفحه 
شــخصى خود در فضاى مجازى نوشته 
بود « كميسيون انرژى پيش از سال 97 و 
پس از آن اعلام كرد كه با دو نرخى و چند 
نرخى كردن بنزين و افزايش قيمت مخالف 
اســت» با اين حال بحث موافقت تلويحى 
رئيس جمهور با دو نرخى شــدن بنزين 

دوباره اين گمانه را تقويت كرد.

تماس خبرنگار مــا با نمايندگان مجلس 
در كميســيون انرژى نشــان داد كه در 
حال حاضر در مجلــس و دولت تصميم 
نهايى براى تغيير قيمت بنزين و دو نرخى 
كردن آن گرفته نشده، اما تا امروز بازگشت 
كارت هاى ســوخت نهايى شده و تصميم 
بــراى اعمال ســهميه بندى و چندنرخى 
شدن بنزين بسته به شــرايط و به زمان 

آينده موكول شده است.
اما آنچه مشــخص اســت قيمت 1000 
تومانى چه بــا ثابت ماندن قيمت و چه با 
اعمال طرح ســهميه بندى همچنان در 
مورد بنزين اعمال خواهد شــد. به گفته 
احمد صفــرى عضو كميســيون انرژى، 
دو نرخى شــدن بنزين منتفى است و تا 
پايان ســال هيچ گونه تغيير قيمتى براى 
بنزين اعمال نخواهد شــد. وى با اشاره به 
اينكه در شــرايط فعلى اقتصادى كشور، 
افزايش ناگهانى قيمت فشــار مضاعفى بر 
اقشار مختلف بويژه دهك هاى پايين وارد 
مى كند تأكيد كرد با وجود اينكه استفاده 
از ســازوكار سهميه بندى جهت مديريت 
اين حوزه ضرورى اســت، ولى قرار بر اين 
اســت كه قيمت ها به همين شكل فعلى 
ثابت بماند و تا مجلس مصوب نكند، دولت 

اقدامى در اين زمينه نخواهد كرد.

كرم پــور ديگــر عضو كميســيون انرژى 
مجلس شــوراى اسلامى نيز با بيان اينكه 
در كميسيون انرژى سناريوهاى مختلفى 
در رابطه با ساماندهى سوخت كشور مطرح 
اســت يادآورى كرد كه هنوز هيچ كدام از 
طرح هــا جدى نشــده و دولت و مجلس، 
هيچ تصميمى درباره سهميه بندى بنزين، 
افزايش قيمت و دو نرخى شدن آن اتخاذ 

نكرده اند.
وى با بيان اينكه هر گونه تغيير در قيمت 
نياز به مجــوز مجلس دارد تأكيد كرد كه 
هر زمان اين بحث مطرح شود ما با توجه 
به نظرات متخصصان انرژى و منافع مردم 

تصميم گيرى خواهيم كرد.
عضو كميسيون انرژى مجلس با تأكيد بر 
اينكه دولــت فعلاً فقط تصميم به احياى 
كارت سوخت گرفته است، تأكيد كرد كه 
مديريت مصرف سوخت با كارت به منظور 
جلوگيرى از قاچاق بنزين و كاهش مصرف 
سوخت است و ارتباطى به سهميه بندى و 

افزايش قيمت بنزين ندارد.
واقعيت اين اســت اين اظهار نظر رئيس 
جمهور را مى تــوان چراغ ســبز او براى 
ايجاد تغيير در قيمت سوخت، بويژه بنزين 
دانست، چرا كه دولت با يك معضل جدى 
يعنى كاهــش درآمدها رو به رو اســت. 

يكى از راه هاى جبران اين كاهش درآمد، 
منطقى كردن قيمــت فراورده هاى نفتى 
اســت. اما دو نرخى شدن بنزين، رانت ها 
و فســادهايى را كه در گذشته شاهد آن 
بوديم دوباره زنده مى كند. به عنوان مثال 
در دولت گذشــته با صدور كارت سوخت 
و متعاقب آن دو نرخى شدن بنزين، شاهد 
بروز مفاسدى نظير خريد و فروش كارت 
سوخت و يا ايجاد بازار سياه بنزين بوديم 
كه متأســفانه اين مشــاغل از سودآورى 

بالايى هم برخوردار بود. 
به هر حال در روز هاى گذشته احتمالات 
فراوانى درباره نرخ بنزين مطرح شده است. 
حتى گفته مى شد بنزين به 5000 تومان 
هم خواهد رســيد البته اين ادعا از سوى 
وزير نفت تكذيب شد. برخى هم مى گويند 
سهميه بندى بنزين براى خودرو نخواهد 
بود، بلكه براى هر شهروند خواهد بود. هنوز 
هيچ سناريوى قيمتى دقيقى در دسترس 
نيســت،اما اگر قرار بر ســهميه بندى بر 
اساس دو نرخى باشد احتمالاً همان مدل 
گذشــته اعمال خواهد شد به گونه اى كه 
هر خودرو ماهيانه سهميه مشخصى خواهد 
داشــت و اگر بيشتر از ميزان اين سهميه 
بنزين مصــرف كند بايد پول بيشــترى 

پرداخت كند.

قدس گمانه زنى ها براى قيمت گذارى سوخت را بررسى مى كند

دو نرخى شدن بنزين روى ميز دولت دريافت ماليات از كشاورزان 
با نقض قانون خريد تضمينى

ظلمى كه 
به كشاورزان مى شود

طبــق قانون تضمين خريــد محصولات 
اساسى كشــاورزى، هرسال حداقل نرخ 
خريد تضمينى گندم بايد معادل با تورم 
سالانه اعلامى از سوى بانك مركزى اعلام 
گردد. اين در حالى است كه در سال هاى 
گذشــته و با عدم افزايش مناسب قيمت 
خريد تضمينى، دولت عملاً از كشاورزان 

ماليات پنهان دريافت كرده است.
قيمت اعلامى سال زراعى 98-97 بيانگر 
اخذ ماليــات پنهان 350 تومانى به ازاى 
هر كيلو گندم از كشــاورزان خواهد بود؛ 
البته اين پايان تراژدى ظلم به كشاورزان 
بيشتر  آنجا  نيست. مظلوميت كشاورزان 
هويدا مى شــود كه علاوه بر تعيين نرخ 
پاييــن و غير كارشناســى بــراى خريد 
محصولشــان، مطالباتشــان نيز با تأخير 

چندماهه به آن ها پرداخت مى شود.

  نقض تبصره 3 قانون خريد تضمينى 
و بند ب ماده 31 برنامه ششم

بر اســاس تبصــره (3) قانــون تضمين 
خريد محصولات كشــاورزى و همچنين 
بنــد «ب» مــاده (31) برنامــه ششــم 
توســعه دولت بايد ضرر و زيان ناشى از 
ديركرد پرداخت بيش از يك ماه موضوع 
قانون تضمين خريد محصولات اساســى 
كشــاورزى را پرداخت نمايد. درحالى كه 
طبق گــزارش كميته اقتصــاد مقاومتى 
مجلس شــوراى اســلامى، با وجود در 
نظــر گرفته شــدن 100 ميليارد تومان 
اعتبــار بابت جريمه تأخيــر در پرداخت 
مطالبــات كشــاورزان در بودجه ســال 
96 و دو برابر شــدن اين مبلغ در ســال 
97، ايــن جريمه تاكنون توســط دولت 
به كشــاورزان پرداخت نشــده است! در 
سال جارى، جريمه ناشــى از تأخير در 
پرداخت مطالبات كشــاورزان معادل 81 
ميليــارد تومان بوده اســت كه به آن ها 
پرداخت نگرديد. كيخا، رئيس كميسيون 
كشاورزى مجلس نيز به تخلف دولت در 
اين راســتا اذعان نمود و از پيگيرى اين 

تخلفات در مجلس خبر داد. 
اما راهكار حل ايــن قانون گريزى دولت، 
اصلاح تبصــره (3) قانون تضمين خريد 
محصولات اساســى است. در اين تبصره 
آمده است: «به دولت اجازه داده مي شود 
ضــرر و زيان ناشــي از ديركرد  پرداخت 
بيش از يــك ماه موضوع ايــن قانون را 
از محل منابــع مالي خــود تأمين و به 
ازاي  هرماه تأخيــر در پرداخت علاوه بر 
قيمت محصولات خريدارى شــده،  اصل 
افزايشي  متناســب با كارمزد سپرده هاي 
ميان مدت كه در ابتداي هرســال توسط 
بانــك مركزى جمهورى اســلامي ايران 
تعييــن مي شــود، به صورت روزشــمار 
پرداخت نمايد». همان طور كه مشــخص 
اســت، طبق اين تبصــره، دولت مختار 
اســت كه جريمه را بپردازد و يا نپردازد! 
لذا در اين تبصــره بايد، عبارت «موظف 
اســت» جايگزيــن عبارت «اجــازه داده 

مي شود» گردد.

 تعيين قيمت 2000 تومانى براى 
گندم؛ حداقلى ترين حمايت 

از گندم كاران
با وجود افزايــش قابل توجه تورم بخش 
كشــاورزى و لزوم حمايت ويژه از بخش 
كشــاورزى، قيمت خريد گندم از سوى 
دولت 1600 تومان تعيين شــده است. 
با توجه به تأثير نوســانات شديد نرخ ارز 
بر افزايش هزينه هاى توليد، حداقلى ترين 
قيمت براى خريــد گندم، 2000 تومان 

است. 
موضوعــى كــه بســيارى از نمايندگان 
مجلــس و كارشناســان بــر آن اذعان 
دارنــد و معتقدند با توجه به اينكه دولت 
طــى ســال هاى اخير با تعييــن قيمت 
غيرمنطقــى براى گندم، از كشــاورزان 
زحمتكش ماليات ضمنى دريافت نموده 
و همچنين مطالبات كشــاورزان را هم با 
تأخير بســيار زياد پرداخت كرده (بدون 
پرداخت هزينه ديركرد به كشــاورزان)، 
لازم است تا امسال نيز همچون سال هاى 
گذشــته با انگيزه كشاورزان بازى نكنند 
و حق وحقوق كشــاورز را كامل پرداخت 

نمايند. 
در پايــان بايد گفت، طبق بررســى هاى 
صــورت گرفتــه، دولــت تنهــا در يك 
سال يعنى ســال 1393، دو شرط مهم 
قانون خريــد تضمينى كــه عبارتند از 
«اعــلام قيمت گندم در پايان شــهريور» 
و «افزايــش نرخ حداقل به انــدازه تورم» 
را رعايــت كرده اســت؛ اين يعنى دولت 
توانســته به راحتى قانون خريد تضمينى 
را زيــر پا بگذارد؛ به همين ســبب لازم 
اســت تا قانون به نحوى اصلاح شــود تا 
هرساله شاهد قانون شكنى دولت و ظلم 

به كشاورزان نباشيم.

يادداشت

بابك ملكى- كارشناس اقتصاد 

سهميه بنزين را به افراد بدهيم يا خودروها، مسئله اين است! چه زمانى بنزين دو نرخى به نفع ماست؟

يادداشتيادداشت

ميثم مهرپور- روز گذشته 
رئيس جمهور در ديدارى با 
راه و  ارشــد وزارت  مديران 
شهرسازى با بيان اين جمله 
كه چه اشــكالى دارد بنزين دو نرخى شود، 
تلويحاً از خواست دولت براى ايجاد تغيير در 
فرايند موجود درعرضه بنزين ســخن گفت. 
نكته جالب توجه درباره ســخنان حســن 
روحانى درباره اين موضوع اين است كه چه 
تضمينى وجود دارد در صورت دونرخى شدن 
قيمت بنزين و فراهم سازى زيرساخت هاى 
آن در كشــور، برخــى در آينــده و بدون 
تصميمات كارشناسى، آن تصميم را كان لم 
يكن به شــمار نيــاورده و آن را ملغى اعلام 
نكنند. بهتر اســت دولت در ابتــدا در كنار 
اجراى طرحى با هدف واقعى ســازى قيمت 
بنزين، مقابله با افزايش مصرف، جلوگيرى از 
آلودگى محيط زيست و... تصميماتى را اتخاذ 
كند كه هيچ نهاد يا شخصى نتواند بر اساس 
ســلايق فردى خود اقدامات و فعاليت هاى 
كارشناسى صورت گرفته را زير سؤال برده و 
با تصميمات يك شبه و لحظه اى همه چيز را 

به هم بزند.
در ســال هاى گذشــته و پــس از اجــراى 
ســهميه بندى بنزين و ســپس هدفمندى 
يارانه ها ســامانه هوشــمند كارت سوخت با 
هدف كاهش و مديريت مصرف بنزين ايجاد 
شد، با اجراى اين طرح مصرف بنزين مديريت 
شــد و كاهش يافت و از طرف ديگر جلوى 
قاچاق ســوخت گرفته شــد. اتفاقى كه در 
نهايت و بر اساس آمار موجود منجر به كاهش 
واردات بنزين شــد. اگر چه به نظر مى رسد 
پديده قاچاق سوخت در كشــور قابل انكار 
نيســت اما ميزان بنزين قاچاق شده و مانور 
روى اين موضوع طى ماه هاى اخير مى تواند 
نوعــى زمينه ســازى و توجيــه پذير كردن 
افزايش قيمت بنزين از سوى دولت به شمار 
آيد. اگر چه برخــى كاهش ارزش پول ملى 
و ايجاد اختــلاف بين قيمت بنزين در ايران 
با كشور هاى همسايه را دليلى براى افزايش 

قاچــاق بنزين و احياى مجــدد طرح كارت 
سوخت و دونرخى شدن بنزين مى دانند، اما 
نكته جالب توجه اين است كه دولت قبل از 
اصرار و تأكيد بر افزايش قيمت بنزين تحت 
عناوينى چون دو نرخى كردن بنزين، واقعى 
ســازى قيمت بنزين و... به صورت شفاف به 
اين پرسش پاســخ دهد كه چرا طرح كارت 
سوخت جمع آورى شــد؟ موضوع دو نرخى 
شــدن قيمت بنزين كه اخيراً مطرح شــده 
قرار است با چه تفاوت ها يا تغييراتى با طرح 
آزادســازى قيمت بنزين در سال 89 انجام 
شــود؟ چرا آن طرح (اصلاح نســبى قيمت 
حامل هاى انرژى) تداوم نيافت و حتى از سوى 

دولت يازدهم با آن مخالفت شد؟
بر اساس شواهد و شــنيده هاى موجود قرار 
است قيمت بنزين مجدد دو نرخى شده و يك 
نرخ آن (قيمت فعلى) و با ســهميه مشخص 
عرضه و يك نرخ با قيمت آزاد براى كســانى 
كه مصرف بيشترى دارند، عرضه  شود. دراين 

باره ذكر دو نكته ضرورى است: 
1- بــا افزايش قيمت بنزيــن طبيعتاً عوايد 
حاصل از افزايش نرخ ماليات بر ارزش افزوده 
قيمت هاى جديد منابع جديدى را به عنوان 
منابع عمومى وارد خزانه كشــور مى كند به 
طــورى كه اگر ماليات بر ارزش افزوده را 30 
درصد در نظر بگيريم، عايــدى اين ماليات 
براى بنزين 1000 تومانى 300 تومان و براى 
بنزين 3000 تومانى 900 تومان خواهد شد 
كه اين منابع بايد در راستاى اهداف مشخصى 
از جمله افزايش توليــد و صادرات بنزين در 
كشــور يا ارتقاى كيفيت خودروهاى داخلى 

هزينه و گزارش آن به مجلس اعلام شود. 
2- بهتر است طرح جديد مبنى بر دونرخى 
شدن قيمت بنزين، به گونه اى باشد كه اين بار 
سهميه بنزين سهميه اى (نرخ كمتر) به همه 
افراد نــه همه خودروها تعلق بگيرد تا از اين 
طريق هم حمايت از اقشار آسيب پذير جامعه 
صورت گرفته و هم تا حدودى كاهش قدرت 
خريد اين قشر به واسطه افزايش قيمت بنزين 

(حمل و نقل عمومى و...) جبران شود. 

سيد حميد رضا قريشى/ 
كارشناس انرژى

در فضاى كنونى از دو نرخى 
شدن بنزين دو جور مى توان 
برداشت كرد؛ سهميه ها را به افراد بدهيم يا به 
خودروها؟ بحث بر سر اين است وگرنه عموم 
جريان هاى سياسى كشور قبول دارند كه راه 
حــل كنترل مصرف بنزين و كاهش قاچاق، 
سهميه بندى است و اين كار بايد انجام شود 
تا مصرف لجام گســيخته انرژى در كشــور 
كنترل شود و البته درباره اينكه عوايدى كه 
از اين صرفه جويى به دســت مى آيد چطور 
بايد براى خود مردم هزينه شود، بايد جداگانه 

بررسى كرد.
اگر قصد ما اين باشــد كه قاچاق را كنترل 
كنيــم، بايد گفت بدون ســهميه بندى هم 
قاچاق ســوخت در حد قابل قبولى كنترل 
مى شــود، به اين صــورت كه اگــر كارت 
ســوخت را احيــا كنيم تقريبــاً به همين 
شــيوه اى كه دولت مى خواهد انجام بدهد 
ايــن كار امكان پذيــر خواهد شــد. به اين 
شــكل كه اگر فردى كارت سوخت خودش 
را همراه داشــت مى توانــد بنزين را به هر 
مقدار كه نياز داشــت با همان نرخ 1000 
تومان و بدون محدوديت اســتفاده كند اما 
اگر فردى خواست بنزين را با كارت جايگاه 
بزند بايد قيمت آن را آزاد حســاب كند. با 
ايــن كار قاچاق مديريت مى شــود چرا كه 
باعث مى شــود مقدار كارت هاى مهاجر به 
ســمت مرز كم شود و از آن طرف به خاطر 
محدوديت هايى كه براى كارت جايگاه ها در 
مرز ها وجود دارد، اين امر هم مزيد بر علت 
مى شود و قاچاق محدود به استفاده از كارت 
سوخت هاى مرزى خواهد شد كه آن هم با 

سقف 250 ليتر شارژ مى شود.
حال اگر مديريت مصرف و افزايش صادرات و 
ارزآورى براى كشور مورد نظر باشد لازم است 
نوعى از سهميه بندى اعمال شود و كسى هم 
مخالف احياى سهميه بندى نيست. منتهى 
برخى مى گويند به شيوه قبل بايد احيا شود 

و افرادى از جمله بنده معتقد هستيم كه اين 
كار بايد با شيوه جديدى صورت پذيرد.

شيوه قبلى گرچه مزاياى خوبى داشت و در 
مقطعى به درد كشور خورد ولى با توجه به 
اينكه ما در حال گذار هستيم و بايد به مرحله 
بعدى برويم الان وقت آن رسيده است كه با 
رشد فناورى در حوزه آى تى، اپليكيشن هاى 
موبايل و دسترســى عموم به اينترنت حتى 
در دورترين نقاط كشــور كارى رو به جلو و 
خلاقانه براى بهينه شــدن مديريت سوخت 
انجام بدهيم. ما معتقديــم كه كار بهينه و 
درست «ســهميه دادن به افراد» است. چرا 
بايد بنزين به افــراد اختصاص پيدا كند نه 
خودروها. وقتى ســهميه بنزين ارزان را به 
خودرو اختصاص مى دهيــم خانواده اى كه 
خودرو بيشــترى دارد و پر مصرف تر اســت 
بيشــتر از بنزين يارانه اى استفاده مى كند، 
كسى كه از وسيله نقليه خود كمتر استفاده 
مى كند از اين ســهميه كمتر و كســى كه 
خودرو ندارد به طور كامل از اين يارانه دولتى، 
بى نصيب خواهد ماند و در عين حال اين فرد 
به تبعات دو نرخى شدن كه افزايش قيمت 
كالا و خدمات را در پــى دارد دچار خواهد 
شــد. براى همين دادن سهميه به خودروها 

اصلاً عادلانه نيست. 
به طور كلى پيشنهاد اين است كه «سهميه 
به نفر» محاسبه و اختصاص پيدا كند و در 
بازارى كه به صورت آنلاين تعريف مى شود، 
اين ســهميه ها قابل تبادل باشد تا افرادى 
كه خــودرو ندارند بتوانند سهميه شــان را 
به قيمت عادلانه و كمتــر از بنزين آزاد به 
افرادى كه نياز بيشــترى دارند بفروشــند. 
با پيش بينــى كه ما كرديم هــر خانواده 
چهار نفره كه اصــلاً مصرف بنزين ندارد به 
ازاى هــر نفرش مى توانــد 60 هزار تومان 
درآمد ماهيانه داشــته باشــد،به اين شكل 
دولــت نيازى بــه توزيع عوايــد حاصل از 
افزايش نرخ حامل هاى انرژى ندارد و اقشار 
ضعيف به صــورت اتوماتيك از يارانه انرژى 

منتفع مى شوند.

هر گونه تغيير در 
قيمت نياز به مجوز 
مجلس دارد تأكيد 
كرد كه هر زمان 
اين بحث مطرح 
شود ما با توجه به 
نظرات متخصصان 
انرژى و منافع 
مردم تصميم گيرى 
خواهيم كرد

بــــــــرش

محمد صادق الحسينى اقتصاددان در توييت 
خود نوشت: نمى دانم اســتراتژى ما در اوپك 
درســت بود يا نه. عربستان 7 ماه پيش توافق 
قبلــى را نقض و توليدش را بشــدت افزايش 

داد تا كاهش صــادرات ايران به خاطر تحريم 
را جبران كند، حــالا همين را معيار گرفتند! 
چرا بايد توافقى امضا شــود كه قيمت نفت را 
بالا مى برد، زمانى كه بالا رفتن قيمت سودى 

براى ما ندارد؟! عربســتان گفته توليدش را به 
دليل كاهش صادرات ايران افزايش خواهد داد. 
يعنى توافق ارزشى ندارد. اين توافقى هست كه 
منافعش به عربستان و روسيه رسيد، اما چوبش 

را ما خورديم. وقتى تحريم، صادرات نفت ما را 
كاهش مى دهد چرا بايد توافقى را امضا كنيم 
كه قيمت را بالا برده و كسرى بودجه عربستان 

را كاهش مى دهد؟!

چرا بايد توافقى امضا شود كه قيمت نفت را بالا مى برد

زمانى كه بالا رفتن قيمت سودى براى ما ندارد؟!
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روزنامـه صبـح ایـرانجامعه

3 میلیارد دلار کالای قاچاق و تقلب در بازار سلامت مهر:معاون پیشگیری و کاهش تقاضای ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز سهم بازار سلامت از کالاهای قاچاق و تقلبی را بیش از 3 میلیارد 
دلار اعلام کرد. عبدالله هندیانی گفت: ۶۰ درصد فرآورده های بهداشــتی و آرایشــی که ۱.۶ میلیارد دلار می شــود و همچنین ۱۸ درصد محصولات غذایی، ۶ درصد ملزومات و تجهیزات پزشــکی و ۲ 

درصد دارو شامل این 3 میلیارد دلار کالای قاچاق و تقلبی در حوزه سلامت می شود.
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خبر

حتی در سفرهای 
استانی مسئولان 

و هیئت دولت نیز 
دغدغه نخبگان 
فرهنگی جامعه 

در قالب مشکلات 
اقتصادی مردم 
مطرح می شود

بــــــــرش

معاون وزیر علوم به مهر خبر داد
قانون بازنشستگان در دانشگاه ها اجرا شد

مهر: معــاون حقوقــی و امور مجلس 
وزارت علــوم از اجــرای قانــون منع 
بکارگیری بازنشستگان در دانشگاه های 

وزارت علوم خبر داد. 
حسین سیمائی درباره آخرین اقدامات 
وزارت علــوم در اجــرای قانون منع به 
کارگیری بازنشستگان گفت: این قانون 

مختص افرادی است که بازنشسته شده و دوباره آغاز به کار کرده اند. وی ادامه داد: 
در دانشگاه های وزارت علوم نیز روسای دانشگاه های شیراز و مازندران بازنشسته 
بودند و از دوره قبل به عنوان رئیس دانشــگاه منصوب شده بودند که جایگزین 
هر دو نفر معرفی شد.  ســیمائی تاکید کرد: در دوره وزارت دکتر غلامی، هیچ 

بازنشسته ای به سمت ریاست دانشگاه انتخاب نشده است.

معاون امور اجتماعی سازمان بهزیستی:
سامانه کاهش طلاق تا پایان سال راه اندازی می شود

ســازمان  اجتماعی  امور  معاون  ایرنا: 
بهزیستی گفت: سامانه »تصمیم« برای 
کاهــش طلاق، تا پایان ســال در تمام 
می شود.  راه اندازی  کشــور  استان های 
حبیب الله مســعودی فریــد افزود: هم 
اکنون ســامانه تصمیم در 16 اســتان 
کشور توسعه یافته است و تا پایان سال 

در تمام استان ها ایجاد می شود. وی اضافه کرد: راه اندازی سامانه تصمیم در سال 
95 با هدف ســاماندهی اقدامات در راستای کاهش طلاق و بررسی تخصصی تر 
این موضوع ایجاد شد. مسعودی افزود: با اجرای این طرح، زوج ها بدون ارایه ثبت 
دعوی و طرح شکایت، با مراجعه به سامانه تصمیم، مستقیم به مراکز بهزیستی 
ارجاع داده می شوند. مسعودی فرید گفت: موضوع اختلاف بین زوج ها با اقدامات 
اولیه و مشاوره های لازم طی چند جلسه با حضور مددکاران، مشاوران حقوقی و 
اجتماعی بررسی تخصصی انجام می شود.  وی افزود: با اجرای این طرح، امیدواریم 
در آینده نزدیک شاهد کاهش آمار طلاق به عنوان یکی از معضل های اجتماعی 

مهم کشور باشیم. 

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس بیان کرد
حیف ومیل اموال چندهزار میلیاردی آموزش وپرورش

مهــر:  عضو کمیســیون آمــوزش و 
تعیین  مجلــس خواســتار  تحقیقات 
تکلیف هــزاران میلیارد تومــان اموال 
وزارت آمــوزش و پــرورش کــه تحت 
اختیار بنیاد قدس قرار گرفته است، شد. 
محمدمهدی زاهدی گفت: »آرشــام« 
رئیس ساواک کرمان پیش از انقلاب و 

صاحب یکسری مؤسسات فرهنگی در سطح کشور بود و املاک زیادی در اختیار 
داشت تا به اهداف فرهنگی مد نظر رژیم دست یابد. وی ادامه داد: پس از انقلاب 
این اموال مصادره شد و شورای انقلاب اعلام کرد که این اموال در اختیار وزارت 
آموزش و پرورش قرار گیرد اما متأسفانه این وزارتخانه به دنبال این اموال نمی رود 
و بــدون ضابطه در اختیار آموزش و پرورش اســتان ها قرار گرفته و بنیاد قدس 

متکفل آن می شود.
وی افــزود: این بنیاد زیر نظر وزارت آموزش و پرورش و وزارت علوم قرار ندارد و 
هیچ نظارتی در این بنیاد نیست. هزاران هزار میلیارد تومان ملک، درآمد و ثروت 

در این بنیاد نهفته است که به درستی ساماندهی و مدیریت نشده است.
زاهــدی گفت: اگر آموزش و پرورش متکفل اصلی این بنیاد بود، منبع درآمدی 
خوبــی در اختیار این وزارتخانه قرار می گرفت. اگر املاک مربوط به این بنیاد به 
فروش برسد، هزاران هزار مدرسه با درآمد و اعتبارات این بنیاد ساخته خواهد شد 

و بدهی های وزارت آموزش و پرورش پرداخت می شود.  
زاهدی تصریح کرد: گزارش هایی به ما رسیده که از املاک مربوط به این بنیاد، 
واگذاری های غیرقانونی برخلاف مقررات جاری کشور صورت گرفته است لذا از 
قوه قضاییه و سازمان بازرسی درخواست کرده ایم اموال این بنیاد را مورد بررسی 

قرار دهند.

یک مسئول آموزش  و پرورش:
صدا و سیما نظام آموزشی را 

دچار مسمومیت تربیتی کرده است
فــارس: رئیس مرکز اطلاع رســانی و 
روابط عمومی وزارت آموزش  و پرورش 
با بیان اینکه نگران مسمومیت تربیتی 
در بیــن دانش آموزان هســتیم، گفت: 
تبلیغ هرگونه محصول آموزشی نیازمند 
دریافت مجوز از آموزش  و پرورش است. 
مرتضی نظــری اظهار کــرد: تبلیغات 

محصولات مؤسسات کنکور و کمک  درسی در صدا و سیما و همچنین برگزاری 
آزمون های متعدد در مدارس، نظام آموزشــی کشــور را دچــار کژکارکردی و 

مسمومیت تربیتی کرده است.
به گفته وی، طی ماه های اخیر پیامک ها و بازخوردهای مردمی و رسانه ای بسیاری 
از رفتار غیرمســئولانه و سود انگارانه صدا و ســیما در این زمینه داشته ایم.ولی 
علی رغم تلاش های مجدانه وزارت آموزش  و پرورش در خصوص اجرای ســند 
تحول بنیادین، متأسفانه شاهد بمباران تبلیغاتی کتاب های کمک درسی به صورت 
مستمر از شبکه های صدا و سیما هستیم که این نوع تبلیغات مانع تحقق اهداف 
تربیتی سند و اعوجاج و انحراف در مأموریت های تحولی وزارت آموزش  و پرورش 

شده است.

جانشین سازمان نظام وظیفه عمومی نیروی انتظامی:
غایبان از مزایای سربازی محروم می شوند

ایرنا: جانشــین ســازمان نظام وظیفه 
عمومی نیــروی انتظامی گفت: غیبت 
از سربازی خط قرمز ناجاست و غایبان 
نمی توانند از مزایای طرح هایی که برای 
سربازان اجرا می شود مانند بهره مندی 
از امریه دستگاه ها یا شرکت در دوره های 
مهارت آمــوزی برای اشــتغال پس از 

سربازی استفاده کنند. 
سردار ابراهیم کریمی در مورد معرفی مشمولان لیسانس و بالاتر به شرکت های 
دانش بنیان برای گذراندن دوره ســربازی و فراهم شدن زمینه اشتغال جوانان 
تحصیلکــرده پس از ســربازی، افزود: معرفی تحصیل کرده ها به شــرکت های 
دانش بنیان شــامل همه افراد نمی شــود؛ اکنون 43 درصد اعزام به ســربازی 
شامل لیسانسه ها، فوق لیسانس ها و دکتراســت و این افراد سربازی خود را در 
تخصص های نیروهای مسلح سپری می کنند یا امریه می گیرند تا این دوره را در 

سازمان یا وزارتخانه ها بگذرانند.

مدیرکل دانش آموختگان دانشگاه آزاد اسلامی خبر داد
صدور دانشنامه دانش آموختگان در کمتر از یک هفته

دانش آموختگان  مدیــرکل  فــارس: 
دانشگاه آزاد اســلامی گفت: دانشنامه 
دانش آموختــگان ایــن دانشــگاه که 
مدارک کاملی ارایــه کنند، در کمتر از 
یک هفته صادر می شود. محمد عابدی 
گفت: سال گذشته اعلام شد اداره کل 
دانش آموختگان دانشگاه آزاد اسلامی به 

ســمتی برود که صدور دانشنامه دانش آموختگان به روز شود و اکنون می توانم 
بگویم قولی که سال گذشته داده بودیم عملی شده و دانشنامه دانشجویان دانشگاه 
آزاد از زمان ورود به این اداره کل و در صورت کامل بودن مدارک در کمتر از یک 

هفته صادر می شود.

خبر

جام جم: باند سارقان مسلح که در محورهای مواصلاتی  چند استان 
اقدام به سرقت مسلحانه خودرو کرده بودند در بوکان شناسایی و 
دستگیر شدند. به گفته فرمانده انتظامی بوکان با محاصره مخفیگاه 
سردسته ســارقان، او خانواده خود را در برابر پلیس سپر قرار داد 
که در نهایت با اقدام بموقع پلیس دستگیر شد. سرهنگ محبعلی 
افزود: سه تن از ســارقان نیز که در شهرهای مجاور مخفی شده 
بودند دستگیر شدند.  او تصریح کرد: اعضای باند سرقت مسلحانه 
خودرو به 6 فقره ســرقت در محورهای مواصلاتی بوکان، مهاباد، 
سقز، بیجار و دیواندره و یک فقره قتل در شهرستان کرج اعتراف 
کردند. همچنین از مخفیگاه آن ها دو قبضه سلاح جنگی، تعداد 
زیادی فشــنگ جنگی و یک خودرو کشــف شد. متهمان پس از 

تشکیل پرونده تحویل مراجع قضایی شدند.

انهدام باند سرقت های مسلحانه
در بوکان

 سردسته باند به خانواده اش هم رحم نکرد 
 باند حرفه ای سرقت لوازم خودرو متلاشی شد

فارس: معاون مبارزه با ســرقت وسایط نقلیه پلیس آگاهی 
تهران بزرگ از دستگیری باند 5 نفره سارقان محتویات داخل 
خودرویی خبر داد که 500  شــاکی دارند. سرهنگ کارآگاه 
شمس الدین میرزکی، معاون مبارزه با سرقت وسایط نقلیه 
پلیس آگاهی تهران بزرگ از دســتگیری باند 5 نفره سارقان 
لــوازم و محتویات داخل خودرو به همــراه 4 خریدار اموال 
مسروقه خبر داد که در همان تحقیقات اولیه به بیش از هزار 

فقره سرقت لوازم و محتویات داخل خودرو اعتراف کردند.  
وی تصریح کرد: اعضای این باند پنج نفره اقدام به ســرقت 

لوازمی از قبیل زاپاس، جک، ضبط، باند و ... می کردند.
وی با اشاره به سرکردگی این باند توسط جوانی 27 ساله به 

نام امیر با داشتن سوابق متعدد کیفری، تصریح کرد: سارقان 
در تحقیقات صورت گرفته به بیش از هزار فقره ســرقت از 
ابتدای سال 97 در نقاط مختلف شهر تهران اعتراف کردند که 
در این رابطه تاکنون بیش از 500 نفر از مالباختگان شناسایی 

شدند. 
 معاون مبارزه با سرقت وســایط نقلیه پلیس آگاهی تهران 
بزرگ افزود: اعضای این گروه با شکستن شیشه خودروها و یا 
کلاف کردن در خودرو ها، نیمه شب اقدام به سرقت خودروها 
کرده و پس از سرقت محتویات خودروهای مسروقه را در شهر 
رها می کردند. سرهنگ شمس الدین میرزکی عنوان داشت: 
هر 5 عضو این گروه از سارقان حرفه ای خودرو و داخل خودرو، 
پس از شناسایی مخفیگاهشان در محدوده میدان شوش طی 
یک عملیات دســتگیر و در بازرسی از محل نگهداری اموال 
مسروقه، مقادیر قابل توجهی لاستیک خودرو بویژه لاستیک 
متعلق به خودروهای پژو و پراید به همراه دیگر لوازم خودرو 

نظیر رینگ خودرو، جک خودرو و ... کشف و توقیف شد.
وی گفت: با دستگیری اعضای این گروه از سارقان، کارآگاهان 
اداره بیستم پلیس آگاهی چهار خریدار اموال مسروقه را هم 
شناســایی و دستگیر کردند. تحقیقات از آن  ها برای کشف 

دیگر اموال مسروقه در دستور کار قرار گرفته است.

اعتراف سارقان به 1000 فقره سرقت

خط قرمز

 طلسم جذب شوهر کار نکرد!

در آمد 8 میلیونی رمال »بی ام و« سوار!

      خط قرمز/ عقیل رحمانی  دختر جوانی که برای رسیدن 
به شــوهر مورد علاقه اش دست به دامان رمال شیاد شده بود تا 
با خواندن ورِد و جادو کاری کند پسر جوان به خواستگاری اش 
بیاید، وقتی دید طلســم ازدواج کاری از پیش نبرد و مرد مورد 

علاقه اش با دیگری ازدواج کرد، از رمال شکایت کرد!

 جذب خواستگار با توسل به خرافه!
اوایل هفته دختر جوانی با مراجعه به پلیس فتای خراسان رضوی 
عنوان داشت که مدت ها بود به پسر جوانی علاقه داشتم و چشم 
انتظار بودم تا او روزی به خواستگاری من بیاید. اما هرچه زمان 
می گذشت او از من بیشتر فاصله می گرفت و آرزوی ازدواج با او 
از من دور تر می شــد. من هم که از ماجرا رنج می بردم و می 
خواستم هر طور که شده به او برسم، به پیشنهاد یکی از دوستانم 
با فردی آشــنا شدم که در فضای مجازی تبلیغات دعا نویسی و 

طلسم کرده بود.
دختــر جوان ادامه داد: من هم با این نیّت که با دعا و جادو می 
توانــم با او ازدواج کنم، با رمال تماس گرفتم. بعد از آن هم قرار 
شــد در ازای پرداخت یک میلیون تومان، طلسمی از دعا نویس 

بگیرم که کمک کند من به آرزویم برسم.
برای همین هم به قاسم آباد رفتم و پول را به مرد دعا نویس دادم 
و طلسم را گرفتم. چند ماهی از ماجرا گذشت که فهمیدم پسر 
مورد علاقه ام به خواســتگاری دختر دیگری رفته و با او ازدواج 
کرده اســت، آنجا بود که فهمیدم تمام این ماجرا ها و نوشــتن 

طلسم فقط برای سرکیسه کردن من بوده است.

 ورود به خانه دعا نویس با اسم رمز!
سرهنگ جواد جهانشــیری؛رئیس پلیس فتای خراسان رضوی 
در تشــریح روند دســتگیری متهم پرونده رمالــی که درآمد 
ماهیانه اش به 8 میلیون تومان می رســید، عنوان کرد: پس از 
بررسی مستندات از سوی شاکی پرونده، دستور شناسایی عامل 
کلاهبرداری در پوشش رمال و دعانویس، صادر و ماموران پس از 
انجام هماهنگی های مورد نیاز با مقام قضایی محل حضور متهم 

را در قاسم آباد شناسایی کردند. 
وی ادامــه داد:رمال که دور تا دور خانــه اش را با دوربین های 
مداربسته تحت کنترل داشت، حتی برای آنکه مراجعه کننده ای 

را به خانه راه دهد از آن ها اسم معرف را می پرسید.
در همین حال ماموران طی یک عملیات پلیسی وارد محل شدند 

و دعانویس را در یکی از اتاق های خانه دستگیر کردند.

 پوُز فروشگاهی درخدمت رمالی!
رئیس پلیس فتای استان افزود: در بررسی های میدانی که توسط 
ماموران به عمل آمد مشخص شد، متهم 30 ساله در محل برای 
دریافت هزینه های میلیونی فروش خرافه به مراجعان دســتگاه 
پوز هم قرار داده اســت که تحقیقات معلوم کرد دستگاه متعلق 
به مادر متهم اســت و آن را در پوشش فروشگاه پوشاک دریافت 
کرده و در محل قرار داده اســت. این مقام ارشــد انتظامی ادامه 
داد: بازرسی باعث شــد تا تعداد زیادی ورق های مسی که برای 
کشیدن شکل های بی پایه و اســاس و نوشتن کلمات بی معنا با 
عنوان طلســم، از آن ها استفاده می شــد از محل کشف شود. در 
کنار آن انواع کتاب های دعا نویســی، نگین های حکاکی شــده، 
مس های نعل اســبی، قفل هــای آویز و... نیــز در محل وجود 
داشــت که آن ها هم توقیف شد. وجود برخی بسته های از پیش 
آمده شــده در محــل گویای این نکته بود کــه دعا نویس برای 
تمامی مراجعان یک نســخه دعا می پیچیده است! همچنین در 
 ادامه مشخص شد متهم دارای یک دستگاه خودروی گرانقیمت 
»بی ام و« بوده که ســند آن را به نام دامادشــان منتقل کرده تا 
مالکیت خود را مخفی نگه دارد. سرهنگ جواد جهانشیری بیان 
داشت: پس از انتقال متهم به مقر پلیس متهم که به مواد مخدر 
هم اعتیاد دارد در بازجویی های صورت گرفته اظهار داشت که در 
ماه بین هشت تا ده مشتری دارد که میانگین از هر نفر یک میلیون 
تومان برای تحویل لوازمی با عنوان دعا و ... پول دریافت می کرده 
اســت. با توجه به حجم بالای کشــف ادوات دعانویسی در محل 

تحقیقات برای شناسایی عمق تخلفات متهم همچنان ادامه دارد.

دکتر بنیانیان رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای عالی انقلاب فرهنگی:

نخبگان کشور از مطالبه گری فرهنگی باز مانده اند !
اعظم طیرانی  رهبر معظم  جامعه/   
انقلاب اســلامی، 19 آذرمــاه 1392 در 
دیدار رئیس و اعضای شورای عالی انقلاب 
فرهنگی، با تبییــن اهمیت حیاتی مقوله  
فرهنــگ و جایگاه شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی با اشــاره به اهمیــت و جایگاه 
فرهنگ در جامعه از اعضای شورای عالی 
انقلاب فرهنگی به عنوان دردمندان عرصه  
فرهنگ یاد کرده و تصریح کردند: بر همین 
اساس از این شــورا انتظار می رود اهتمام 
و تلاش بیشــتری برای برجســته کردن 
موضوع فرهنگ در جامعه و رساندن آن به 

جایگاه واقعی به خرج دهد.
ایشــان با تأکیــد بر این  کــه فرهنگ و 
ارزش های فرهنگی، هویت و روح یک ملت 
است، خاطرنشان کردند: فرهنگ، حاشیه و 
ذیل اقتصاد و سیاست نیست، بلکه اقتصاد 

و سیاست حاشیه و ذیل فرهنگ هستند.

 مطالبه گری نخبگانی
حسن بنیانیان؛ رئیس کمیسیون فرهنگی 
و اجتماعی شورای عالی انقلاب فرهنگی در 
گفت و گو با ما اظهار می دارد: شورای عالی 
انقلاب فرهنگی نیز همانگونه که از نامش 
پیداست مسئول سیاســتگذاری و تولید 
اسناد بالا دستی برای هدایت فعالیت های 
فرهنگی،علمی و فناوری کشور است. حالا 
مهندســی فرهنگی صورت گرفته، طرح 
تحول تصویب و نقشه علمی کشور تدوین 
شــده اســت و اکنون نظارت علمی آن ها 
در حال پیگیری می باشــد.اما یک سری 
مشکلاتی در فضای فرهنگی کشور تحقق 
این اسناد را به تاخیر انداخته که برخی از 
ایرادات متوجه شورا و دبیرخانه شوراست، 
بخشی از این مشــکلات متوجه عناصر و 
نخبــگان فرهنگی جامعه اســت و بخش 
دیگری از مشــکلات هم در بطن جامعه 
وجود دارد. بنابراین وقتی ما اسناد را تدوین 
می کنیم باید به گونه ای سیاســتگذاری 
کنیم که راه حل های اجرایی هم به همراه 
خود داشته باشــند تا زمینه اجرای آن ها 

فراهم باشد.  

وی ادامه می دهد:لازم است شورای عالی 
انقلاب فرهنگی برای هر سندی شاخصی 
تعریف کند و شاخص ها قابل اندازه گیری 

باشــد تا امکان مطالبه گری 
برای نخبــگان جامعه فراهم 

باشد. 

 تنبلی ملی 
این مسئول با بیان اینکه شرایط 

اقتصادی کشور بگونه ای است که افراد از 
مطالبه گری فرهنگی باز مانده اند می گوید: 
اکنون کمتر کســی در پــی مطالبه گری 
فرهنگــی از دولت اســت به طــوری که 
حتی در ســفرهای اســتانی مسئولان و 
هیئت دولت نیز دغدغه نخبگان فرهنگی 
جامعه در قالب مشکلات اقتصادی مردم 
مطرح می شــود چرا که این پیش فرض 
در ذهن آن ها وجود دارد که اگر مشکلات 
اقتصادی برطرف شود معضلات فرهنگی 
هم رفع خواهد شد. در حالی که مطالعات 
نشان می دهد بخش عمده ای از مشکلات 

اقتصادی ما ریشه فرهنگی دارد. 
یعنی وقتی یک تنبلــی ملی بین جوانان 
وجود دارد که از راه های میانبر و با پشــت 
میز نشــینی و بدون کار و تلاش بخواهند 
کسب درآمد کنند و بیش از درس خواندن 
به مدرک گرایی اهمیت دهند، نمی توان از 
چنین جامعه ای انتظار داشــت مشکلات 

اقتصادی برطرف شود. 

 سرمایه گذاری در حوزه فرهنگ 
دکتر بنیانیــان می افزاید: اگــر بخواهیم 
اقتصاد رونــق پیدا کند نیازمند نســلی 
پرتلاش و با مهارت هســتیم. 
اما متأســفانه طی این سال ها 
اقتصاد کشور ما اقتصاد نفتی 
بوده و به این مهم که برای حل 
مشکلات اقتصادی کشور،کدام 
نیازمند  فرهنگی  مشــکلات 
اصلاح می باشــد توجه نشده و ناشناخته 

باقی مانده است. 
بنابر ایــن نتیجه آن می شــود که وقتی 
خودرویی در داخل کشور مونتاژ می شود 
همان روز نخست چندین اشکال فنی دارد، 
چرا که ما نتوانسته ایم نیروی کار و کارگر 
ماهر تربیت کنیم، درحالی که اگر در سایر 
کشورها این مونتاژ صورت گیرد تا سال ها 

مشکلی نخواهد داشت!   

 پیوست فرهنگی 
وی یادآور می شــود؛ مقام معظم رهبری 
10 ســال پیش فرمودند »طرح های مهم 
نیازمند پیوست فرهنگی است«. به عنوان 
نمونه اگر وزارت راه و شهرسازی را مد نظر 
قرار دهیم سالانه ده ها پروژه بزرگ احداث 

و بهره برداری می کند. 
اکنون این پرســش مطرح می شــود که 
تاکنون چند رسانه پیگیر پیوست فرهنگی 
بنیانیان  پروژه های مذکور شده اند؟ دکتر 

ادامه می دهد: اتوبان تهران به شمال تحول 
فرهنگی بزرگی برای ساکنان شمال کشور 
به همراه داشته، اکنون این پرسش مطرح 
می شود که پیوست فرهنگی پروژه مذکور 
کجاســت و چه تمهیداتی بــرای تقویت 
پیامدهای مثبت و رفع پیامدهای منفی آن 
اندیشــیده شده است؟ به طور حتم اینکه 
مقام معظم رهبری فرمودند برای طرح ها 
و پروژه های بزرگ پیوست فرهنگی تهیه 
شود برای این است که آثار مثبت و منفی 
طرح ها پیش بینی و برای تقویت و یا رفع 
آن قبل از آنکه در جامعه ظهور و بروز پیدا 

کند، تمهیدات لازم اندیشیده شود. 

 حبس فرهنگ در وزارتخانه ها!
به اعتقاد دکتر بنیانیان مشکل فرهنگی ما 
نداشتن درک مشترک از مفهوم فرهنگ 
بین نخبگان جامعه و نخستین نیاز فرهنگی 
کشــور ما آموزش نخبگان و مســئولان 

کشور از مفهوم فرهنگ و 
کارکرد آن اســت. ما طی 
200 ســال اخیــر مفهوم 
فرهنــگ را تجزیه کرده و 
آن هــا را در وزارتخانه ها و 
سازمان ها حبس کرده ایم. 
در حالی که مفهوم فرهنگ 
مجموعــه ای از اعتقادات، 
ارزش هـــا و الگوهــــای 
رفتاری اســت که در همه 
سیاسی،  اقتصادی،  روابط 

اجتماعـــی، قضایی، نظامی 
و... جــاری می باشــد که تأثیرگــذاری و 
افرادی  دارد.بنابراین  دوسویه  تأثیرپذیری 
که فرهنــگ را تغییر می دهنــد در واقع 
همان دست اندرکاران فرهنگی، سیاسی، 
اجتماعی، اقتصادی و قضایی کشورند و تا 
این مفهوم تفهیم نشود نمی توان مفهومی 
را کــه مقام معظم رهبــری در خصوص 
لزوم طراحی الگوی پیشــرفت، مهندسی 
فرهنگی، ضرورت اصلاح ســبک زندگی 
و مفهوم ضرورت پیوســت فرهنگی، بیان 

می کنند تفهیم کنیم.

معاونت آموزش ابتدایی وزارت 
آموزش و پرورش:

اتاق اسباب بازی در مدارس از 
اول بهمن راه اندازی می شود

ایسنا: معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش 
و پرورش از راه اندازی اتاق اســباب بازی در 
مدارس10 استان به صورت آزمایشی از اول 
بهمن ماه خبر داد. رضوان حکیم زاده افزود: 
 روی دستورالعمل مدارس کار و سناریوهایی 
را طراحی کردیم که بــه صورت هدفمند 
کدام موضوع درســی و مهارت ها از طریق 
بازی آموزش داده شــود. وی با بیان اینکه 
هدف از راه اندازی اتاق اســباب بازی، صرفاً 
بازی و سرگرمی نیســت گفت: هدف این 
است که از اسباب بازی به عنوان یک بستر 
مناســب برای آموزش و تربیــت در دوران 
کودکی استفاده شود. حکیم زاده گفت: هنوز 
تعداد دقیق مدارس پایلوت مشخص نشده 
است، ولی پیش دبســتانی ها و مدارس سه 
پایه اول ابتدایی مشــمول اجرای این طرح 

خواهند بود.

تأکید رئیس سازمان غذا و دارو
هیچ خط تولید دارویی 

نباید تعطیل شود

ایسنا: رئیس سازمان غذا و دارو با تاکید بر 
اینکه هیچ خط تولید دارویی نباید تعطیل 
شود، تســهیل شرایط برای تولیدکنندگان 
و واردکنندگان دارو و تجهیزات را خواستار 
شــد. دکتر غلامرضا اصغری افزود:یکی از 
راه های درست مقابله با قاچاق این است که 
بروکراسی را برای تولید داخل تسهیل و پیچ 
و خم های اداری را کم کنیم. اگر شــرکتی 
مشــکل اداری یا صدور پروانه دارد کمکش 
کنیم. هیــچ خط تولیــدی نباید تعطیل 
شــود. نباید یک شرکت باسابقه را به دلیل 
بروکراسی اداری دچار مشکل کنیم و باید 
کارها را برایشان تسهیل کرد تا شرکت های 
تولیدی بــه راحتی تولید کرده و وارداتی ها 
هم به راحتی واردات شــان را انجام دهند تا 
نیاز بازار تأمین شود. هر چقدر در این حوزه 
موفق باشــیم عرصه را برای قاچاق تنگ تر 
کرده ایم و اگر به این موضوعات توجه نکنیم، 

بستر را برای قاچاق باز کرده ایم.

واکنش سازمان غذا و دارو 
به نامه انجمن داروسازان
پولی شدن نسخه های 

الکترونیک داروخانه ها ممنوع

ایسنا: ســخنگوی ســازمان غذا و دارو با 
اشــاره به انتشــار نامه ای از سوی انجمن 
داروســازان ایران مبنی بــر وضع تعرفه بر 
فرایند مکانیزاسیون فرایندهای دارویی در 
داروخانه ها، گفت: اداره کل حقوقی سازمان 
غــذا و دارو اعلام کرد کــه چنین اقدامی 
خلاف است. دکتر کیانوش جهانپور درباره 
نامه ای منتسب به انجمن داروسازان مبنی 
بر دریافت پول به ثبت الکترونیک نسخ، ثبت 
داده ها، استفاده از سیستم های نوین فناوری 
اطلاعات و... در داروخانه ها، گفت: تا جایی 
که اطلاع دارم چنین نامه ای به سازمان غذا 
و دارو نیامده است، اما بر اساس آنچه که در 
شبکه های مجازی دیدم و برخی داروسازان 
برای سازمان ارسال کردند، اداره کل حقوقی 
ما اعلام کرد که چنین اقدامی خلاف است.

وی افزود: تصویب هرگونه تعرفه ای در حوزه 
خدمات پزشــکی و درمانی متوجه هیئت 
وزیــران و در زمره اختیارات هیئت وزیران 
اســت و انجمن داروســازان در این زمینه 

هیچ گونه اختیاری ندارد.
جهانپور گفت: انجمن داروسازان ایران یک 
نامه و دســتورالعمل داخلی در این زمینه 
ارایــه داده که اصــلاً در حیطه اختیاراتش 
نبوده است. بنابراین موضوع این نیست که 
آیا چنین اقدامی درســت است و یا اینکه 
تعرفه این خدمات چقدر باید باشــد، بلکه 
بحث ما بر ســر اصل موضوع است که اصلًا 
چنین اقدامی به لحاظ شــکلی در حیطه 
اختیارات انجمن داروسازان نیست و هیئت 
وزیران باید درباره وضع تعرفه برای خدمات 
حوزه پزشکی و درمانی بحث و بررسی کرده 

و در صورت صلاح دید تصویب کند.
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

مصرف آب در ایران نگران کننده اســت یاســوج-قدس: رئیس سازمان حفاظت محیط زیست مصرف آب در کشور را نگران کننده خواند و گفت: درحالی که میزان تولید منابع آب تجدیدشونده 
ســالانه حدود 75 میلیارد مترمکعب اســت اما میزان مصرف بیش از 95 میلیارد مترمکعب اســت. عیسی کلانتری افزود: درحالی که میانگین مصرف سالانه باید کمتر از 40 درصد باشد اما این رقم از 

125درصد فراتر می رود. وی گفت: بالاترین میزان هدر رفت منابع آب تجدیدشونده و فرسایش خاک در دنیا مربوط به ایران است.
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افزایش صادرات محصولات کشاورزی از ایلام
جهاد  ســازمان  رئیس  ایلام-قدس: 
کشــاورزی اســتان ایلام از روند رو به 
رشــد صادرات محصولات کشــاورزی 
اســتان ایلام خبر داد. تراب میری بیان 
کرد: مرز مهران یکی از مرزهای مستعد 
برای صادرات به ویژه صادرات محصولات 
کشاورزی اســت. رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی اســتان ایلام گفت: وجود پایانه مرزی مهران در استان ایلام ظرفیت 
مناسبی را در اختیار صادرکنندگان محصولات کشاورزی این استان قرار داده است 
و سازمان جهاد کشاورزی از این امکان فراهم شده استفاده کرده است و تاکنون در 
هشت ماهه امسال بیش از 130 هزار تن محصول کشاورزی از مرز مهران به کشور 
عراق صادر کرده است. وی خاطرنشان کرد: ارزش ریالی محصولات صادراتی در 
مرز مهران مرتبط با محصولات کشاورزی به ارزش اقتصادی 260 میلیارد تومان 

است که در شرایط تحریم رقم بسیار مناسبی است.

زیرساخت های اهواز تکمیل نیست
اهواز-قدس: مدیرکل مدیریت بحران 
استان خوزستان گفت: 60 تا ۷0 درصد 
مشــکلات مربوط به کارهایی است که 
باید انجام می شد اما مدیران در دوره های 
مختلف به طور درمان موقت کارکردند و 
۴0 درصــد دیگر مشــکلات مربوط به 
سوء مدیریت است. کیامرث حاجی زاده با 
اشاره به مشکلات پیش روی این شهر در خصوص آب گرفتگی معابر، افت فشار 
و قطعی های آب و خسارات وارده به همشهریان در پی بارندگی های اخیر اظهار 
کرد: شهر اهواز در زیرساخت ها فقیر بوده و مشکل دارد. وی یادآور شد: ریز گرد 
بهمن 95 به عنوان تهدید هر مجموعه در توان خود باعث شد استان خوزستان در 
مصوبه دولت ویژه دیده و طرح های بزرگی در اســتان شروع شوند. حاجی زاده با 
اشاره به این که ستاد مدیریت بحران از شوراهای بالادستی است که بعد از شورای 
تأمین مصوبات آن لازم الاجرا هســتند، افزود: در 20 شهریورماه امسال در اهواز 
کارهای مربوط به مدیریت بحران انجام شد و در مسائلی که مربوط به ستاد بحران 

نیست نیز ورود کردیم.

مدیران متخلف در فارس تحت تعقیب قرار گرفتند 
شیراز-قدس: دبیر شورای پیشگیری 
از جرم اســتان فارس گفت: تعدادی از 
مدیران دســتگاه ها که به علت ضعف 
نظارت جرائمی در دستگاه متبوع آنان 
به وقوع پیوســته در پرونده های جرائم 
اقتصــادی تحت تعقیــب قضایی قرار 
گرفته اند. بنا بــر گزارش روابط عمومی 
دادگستری استان فارس، احمد رحمانیان یکی از علل مهم بروز مفاسد اقتصادی 
و اداری را ضعف نظارت برخی از مدیران دستگاه های دولتی بر زیرمجموعه خود 
خواند و اظهار کرد: ادارات باید ضمن آسیب شناســی علل بروز و وقوع مفاســد 
اداری به منظور پیشگیری و مقابله با مفاسد اداری برنامه های مدون و قابل  اجرا 

داشته باشند. 
وی خاطرنشان کرد: تعدادی از مدیران دستگاه ها که به این وظیفه قانونی خود 
عمل نکرده اند و به علت ضعف نظارت و مدیریت و مســامحه و سهل انگاری در 
انجام وظیفه جرائمی از قبیل رشوه، اختلاس، تصرف غیرقانونی در اموال دولتی، 
سوءاســتفاده از جایگاه و موقعیت دولتی، تبانی در معاملات دولتی در دستگاه 
متبوع آنان به وقوع پیوسته در پرونده های جرائم اقتصادی تحت تعقیب قضایی 

قرار گرفتند.

مخالفت با پروژه تله کابین گرگان
برای جلوگیری از مشکلات ترافیکی

در  گرگان  فرمانــدار  گرگان-قدس: 
نشســت با خبرنگاران مخالفت خود را 
با احداث تله کابین در نهارخوران اعلام 
و اظهار کــرد: مخالف احداث تله کابین 
در نهارخوران هســتم و لذا مذاکراتی با 
سرمایه گذار انجام دادیم که این پروژه در 
تپه هزار پیچ اجرا شود. ابوالقاسم صفوی 
درباره مخالفت با برخی از مصوبه های شــورای شهر گرگان گفت: اگر با چیزی 
مخالفت می کنیم، مبنای کارشناسی دارد زیرا نمی خواهیم معضل های گذشته 
در شهر گرگان تکرار شود. مرکزی تجاری روبروی بیمارستان 5 آذر ساخته شده 
اســت بدون اینکه پارکینگی داشته باشد. هنوز این مجتمع راه نیفتاده است در 
خیابان 5 آذر با ترافیک مواجه هستیم. صفوی تصریح کرد: با ساخت تله کابین در 

نهارخوران نیز به شدت مخالف هستم. 

جمعیت گیلان رو به افزایش است
رشت-قدس: نماینده مردم رشت در 
اینکه  بابیان  مجلس شورای اســلامی 
گیلان پیرترین استان کشور محسوب 
می شود عنوان کرد: افزایش جمعیتی که 
در حال حاضر شاهد آن هستیم به علت 

پدیده مهاجرت اتفاق افتاده است.
جبار کوچکی نــژاد اذعان کرد: به علت 
پدیده مهاجرت، جمعیت گیلان به سرعت در حال افزایش است  بنابراین مسئولان 
مربوطه باید برای این موضوع که قطعاً در آینده معضلات زیادی را برای این استان 
ایجاد می کند تدبیری بیندیشند. وی تخریب گسترده ییلاقات استان گیلان و 
شهرک سازی در آن ها را بسیار نگران کننده اعلام کرد و ابراز کرد: برای جلوگیری 
از وقوع سیل و حوادث ویرانگر طبیعی در گیلان باید علاوه بر اجرای طرح های 
آبخیزداری و ســاماندهی رودخانه ها و تالاب جلوی هرگونه تخریب اراضی نیز 
گرفته شود. وی از جاری شدن رسوبات و انباشت آن در تالاب بین المللی انزلی 
سخن گفت و خاطرنشان کرد: عمق این تالاب درگذشته های دور به بیش از شش 
متر می رســید اما در حال حاضر و به علت وجود رسوبات و عدم اتخاذ برنامه  ای 

برای ساماندهی تالاب،  عمق آن به مقدار بسیار زیادی کاهش پیداکرده است.

محور یزد-کرمان حادثه خیز است
یزد-قدس: رئیس پلیس راه استان یزد 
گفــت: محور یزد -کرمــان و بالعکس، 
حادثه خیزترین محور استان یزد است 
و به طورقطع کنترل آن در کاهش آمار 

تصادفات جرحی و فوتی اثرگذار است.
سرهنگ مسعود قانع محور یزد ـ کرمان 
و برعکــس را یکی از محورهای بحرانی 
اســتان یزد عنوان کرد و افزود: بیشترین میزان تلفات جاده ای در این محور رخ 
می دهد و گرچه اقدامات بسیاری برای ایمنی جاده انجام شده اما هنوز مشکلات 
بر قوت خود باقی است و لازم است با حضور کارشناسان، این مسیر از ابتدا تا انتها 

بررسی و مشکلات آن ها احصا و برطرف شود.
وی تصریح کرد: اگر بتوانیم این محور را کنترل کنیم به طورقطع در آمار تلفات 

فوتی و جرحی استان اثرگذار خواهد بود.
وی با اشــاره به کاهش 19 نفری تعداد تلفات جاده ای استان یزد اظهار داشت: 
میزان تلفات جاده ای در محورهای استان یزد طی هفت ماه امسال با کاهش 1۷ 

درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته همراه بوده است.
وی همچنیــن بابیان اینکه طرح زمســتانه از هفته آخر آذرماه آغاز می شــود، 
خاطرنشــان کرد: مانور طرح زمستانه از 22 آذر آغاز می شود و با توجه به اینکه 
اعلام شده بارندگی ها در سطح استان افزایش می یابد، به طورقطع کار سنگین تری 

خواهیم داشت.
قانع یادآور شد: یزدی ها و رانندگان بومی یزد نسبت به رانندگان سایر استان ها، 
تجربه کمتری در زمینه رانندگی در جاده های برفی و یخی دارند بنابراین اگر برفی 

ببارد یا بارندگی و یخبندان شود، همه غافلگیر می شوند.

ضرورت های درمانی در انتظار تزریق کمک های دولتی و خیران

جنوب کرمان مرهمی از جنس بهداشت و درمان می خواهد 

امکانات درمانی 
شهرستان های 
جنوبی کرمان 
پاسخگوی نیاز 
مردم نیست و 
اعتبارات دولتی 
نیز نمی تواند 
محرومیت های 
برجای مانده را رفع 
کند

بــــــــرش

 کرمان/ قد   س  جنوب اســتان کرمان از 
هفت شهرستان با جمعیت یک میلیون نفر 
و معادل یک ســوم استان کرمان را شامل 

می شود.
با وجود اینکه دانشــگاه علوم پزشــکی 
جیرفت هفت شهرستان جیرفت، عنبرآباد،  
فاریاب،  رودبار جنوب،  کهنوج،  قلعه گنج 
و منوجان را تحت پوشش دارد اما کمبود 
تخت های بستری و نبود امکانات بهداشتی 
درمانی موجب شده که بسیاری از بیماران 
برای طــول درمان رنج ســفر را به جان 
خریده و به شــهر کرمان در مرکز استان 

سفر کنند.
شهرســتان های جنــوب کرمــان دارای 
مشــکلات زیادی ازجمله نبود پزشــک 
متخصص و فضاهای درمانــی به ویژه در 
»رودبار جنوب« هستند که 
باید برای آن ها چاره اندیشی 

کرد.
در این منطقه نیروی انسانی 
مناسب و تخصص های لازم 
بیمارســتان های  برخی  در 
جنوب وجود ندارد و به طور 
مثــال در رودبــار جنوب با 
130 هــزار نفــر جمعیت 
تنها یک پزشک متخصص 
زنان و زایمــان وجود دارد 
که جوابگوی نیاز بیماران و 

متقاضیان نیست.
برجای مانده  محرومیت های 
در این منطقه به گونه ای است که تاکنون 
چندین بار مقام وزارت و هم چنین اعضای 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس را به 

این منطقه کشیده است.

مشکلات بیماران 
نماینده مردم قلعه گنج، کهنوج، منوجان، 
رودبار و فاریاب در مجلس شورای اسلامی 
در خصوص مشکلات پیش روی بیماران 
مــردم حوزه انتخابیه اش بــه خبرنگار ما 
می گوید: با توجه به اینکه در حوزه جنوب 

کرمان دیالیز وجود نــدارد لذا افرادی که 
بخواهند دیالیز انجام بدهند، باید هفته ای 
حداقل سه مرتبه مسافت طولانی را طی 

کنند که بر رنج آن ها افزوده می شود.
احمد حمزه اظهار می کند: بیمارستان های 
جنوب کرمــان با کمبود پزشــک روبرو 

هستند.
وی بابیــان اینکه این منطقــه در زمینه 
بهداشــت و درمان وضعیت خوبی ندارد 
و نسبت به دیگر نقاط کشور بسیار عقب 

اســت تأکید می کند: ازاین رو باید افزایش 
اعتبارات و تســریع در تکمیل پروژه های 
بهداشتی و درمانی موردتوجه و در اولویت 

قرار گیرد.
وی بیان می کند: به طور مثال بیمارستان 
عنبرآباد با حدود هشــت سال همچنان 

به صورت نیمه کاره رها شده است.
وی می افزایــد: این پروژه که درگذشــته 
توسط راه و شهرسازی در حال احداث بود، 
عملیات احداث آن به خود دانشگاه علوم 
پزشکی واگذارشده است و لذا با اختصاص 
اعتبار می توان بخشی از کمبودهای درمانی 

را رفع کرد.

کمبود تخت بستری
وی با اشــاره به این موضوع که شــاخص 

تخت به ازای هر هزار نفر در دنیا 13 است 
درحالی که این شاخص در منطقه جنوب 
این اســتان به نیم تخت به ازای یک نفر 
می رســد و ادامه می دهد: در ســه سال 
گذشــته هفت هزار مار و عقرب گزیدگی 
داشــتیم که از این تعداد هشت نفر فوت 
شدند که بخشی از این افراد را کودکان زیر 
یک سال تشکیل می دادند لذا فراهم سازی 
امکانــات درمانی و بیمارســتانی در این 

منطقه ضرورت دارد.

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
شــورای اســلامی بابیان اینکه در دیدار 
اعضای کمیسیون بهداشت از این منطقه 
قول گرفتیم تا مجمع خیران ســلامت، 
فضایی را مهیا کنند تا بتوانیم دســتگاه 
دیالیز را در رودبار مستقر کنیم. وی اضافه 
می کند: درخواســت دیگری که از مجمع 
خیرین سلامت عنوان شد تحت پوشش 
قرار دادن و کمک به بیماران صعب العلاج 
این منطقه همچون ســرطان و بیماران 

تالاسمی بود.
وی اظهار می کند: بسیاری از این بیماران 
و مردم این منطقه بضاعت و توانایی مالی 

جهت درمان را ندارند.
وی ابراز می کند: متأسفانه در کمال ناباوری 
بسیاری از بیماران ســرطانی در منطقه 

جنوب کرمان به دلیل نداشتن پول کافی 
بــرای درمان به پزشــک و مراکز درمانی 

مراجعه نمی کنند.
وی تأکیــد می کند: در این راســتا حوزه 
بهداشــت و ســلامت در جنوب کرمان 
نیازمند همت ملی در بدنه دولت و مجلس 

است.

کمبود نیروی متخصص
رئیس دانشــگاه علوم پزشکی جیرفت در 
پاســخ به مشــکلات مردم این منطقه و 
اقدامات انجام پذیرفته عنوان می کند: در 
حال حاضر امکانات درمانی شهرستان های 
جنوبی در شأن و پاســخگوی نیاز مردم 
این مناطق نیســت و اعتبارات دولتی نیز 
نمی تواند محرومیت هــای برجای مانده را 
یک شبه رفع کند و لذا در این راستا نیازمند 
ورود ســرمایه گذاران بخــش خصوصی و 

خیران حوزه سلامت هستیم.
اصغر مکارم اذعان می کند: در این منطقه 
باوجــود محرومیت هــای زیــاد اقدامات 
چشمگیری طی ســال های اخیر توسط 
وزارت بهداشت انجام شده است، اما عمق 
محرومیت زیاد اســت و هنــوز خدمات 

به صورت مطلوب تجلی نیافته است.
وی با اشاره به اینکه در حوزه بیمارستان ها، 
مراکز بهداشــتی و درمانــی و پایگاه های 
بهداشــتی کــه مربوط به ما بوده اســت 
اقدامات بسیاری در حال انجام است اظهار 
می کند: مشکل اساسی بحث تأمین نیروی 

انسانی است.
وی ابراز می کند: در بخش پزشــک های 
تخصصی ما سه بیمارستان داریم که آماده 
ارائه خدمت هستند و تجهیزات لازم برای 
آن ها در نظر گرفته شــده است و لذا اگر 
مجوز نیروی انسانی اختصاص پیدا کند، 
مشکل بسیار بزرگی از این منطقه برطرف 

می شود.

بلاتکلیفی بیمارستان ها
وی با اشــاره به اینکه سه بیمارستان در 
حوزه جنوب کرمــان داریم که بلاتکلیف 
و نیازمند تزریق اعتبارات هســتند یادآور 
بیمارســتان 256 تختخوابی  می شــود: 
جیرفــت یکــی از این پروژه هاســت که 
جایگزین بیمارســتان آیت الله کاشانی با 
حدود 60 سال قدمت شده است لذا باید 
ایــن پروژه تعیین تکلیف شــود اما فقط 

تاکنون خاک برداری انجام شده است.
وی عنوان می کند: بیمارســتان دیگر در 
شهرستان عنبرآباد اســت که حدود 8۴ 
هزار نفر جمعیت دارد و این بیمارســتان 
96 تختخوابی است و عملیات احداث آن 
از سال 89 شروع شــده و هنوز پیشرفت 
فیزیکــی 20 درصد دارد و این مســئله 
مطالبه جدی مردم شهرســتان عنبرآباد 

است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی جیرفت ادامه 
می دهد: بیمارســتان دیگری که نیازمند 
کمک و تزریق اعتبار اســت، بیمارستان 
200 تختخوابی شهرستان کهنوج است که 
اعتبار اولیه آن تخصیص یافته است و نیاز به 

تزریق بودجه و تسریع در پرداخت دارد.

»پلدختر« منتظر رسیدن 
کمک های ستاد بحران

لرستان-ایسنا:  فرماندار پلدختر می گوید: 
از کمک یک میلیارد تومانی ستاد مدیریت 
بحران کشــور بــه این شهرســتان، هنوز 
حتی یک ریال به دستشــان نرسیده است. 
نعمت الله دســتیاری خاطرنشان کرد: پس 
از وقوع ســیلاب در اوایل ماه جاری، آقای 
نجار رئیس سازمان مدیریت بحران کشور به 
پلدختر سفر کرد و قرار شد که علی الحساب 
یک میلیــارد تومان برای کارهای فوری در 
اختیار ما قرار دهند. وی یادآور شــد: 500 
 میلیــون تومان این مبلغ هزینه ای و مابقی 
تملــک دارایی بــوده اما هنــوز حتی یک 
ریال از آن را نداده اند. دســتیاری با اشــاره 
به وضعیت نامناســب این شهرستان براثر 
ســیلاب و بارندگی های زیاد، تصریح کرد: 
زیرساخت های پلدختر به شدت لطمه دیده 

و شرایط بد است.

تهدید زیرساخت های یزد 
به دلیل فرونشست

یزد –قدس: رئیس سازمان نقشه برداری در 
دیدار با سرپرست استانداری یزد گفت: یکی 
از مشکلات استان یزد فرونشست زمین در 
برخی مناطق خصوصاً دشت یزد - اردکان 
است. مسعود شفیعی عنوان کرد: ادامه این 
روند نگران کننده و ممکن است آسیب های 
جدی به زیرســاخت های منطقه ازجمله 
خطوط نفت، گاز، آب و حیات این مناطق 
وارد کند. وی خاطرنشان کرد: با توافق های 
انجام شده میان دستگاه های متولی از سال 
جاری اعلام میزان سطح فرونشست زمین 
در مناطــق مختلف ایران به این ســازمان 
محول شد و می توانیم به استان یزد در این 

بخش کمک کنیم. 

آزادراه تهران-کرج 
تعریض می شود

کرج-قدس: سرپرســت اســتانداری البرز 
بابیــان اینکــه آزادراه تهران-کرج تعریض 
می شــود اظهار کرد: تعریض آزادراه، به طور 
موقت موجبات رفــاه مردم در ترددهای این 
محدوده را تا بهره برداری از پروژه های بزرگی 
همچــون آبیک- چرمشــهر و ادامه بزرگراه 

همت و کمربند شمالی کرج فراهم می کند.
عزیز الله شهبازی با اشاره به اینکه 15 کیلومتر 
این طرح اکنون در دســتور کار استان است، 
افــزود: در واقع این پروژه کــه از »گرم دره« 
آغازشــده و تا حصارک ادامه دارد، تدبیری 
موقت برای گره گشایی از ترافیک ورودی البرز 
است. وی ادامه داد: این پروژه در قالب چهار 
قطعه تعریف شده و اکنون برای سه قطعه آن 
با پیمانکار قرارداد منعقدشده است. شهبازی 
گفت: اعتبار اولیه برای این پروژه حدود 22 

میلیارد تومان پیش بینی  شده است.

دشت اراک با کسری آب 
مواجه است

دشــت  گفت:  اراک  فرماندار  اراک-مهر: 
اراک سالانه با 3۴ میلیون مترمکعب کسری 
آب مواجه اســت و هم اکنون 500 چاه آب 

غیرمجاز در شهرستان اراک وجود دارد.
حســین بختیاری بیــان کــرد: دو هزار و 
11۷حلقه چاه در شهرســتان اراک وجود 
دارد که یک هزار و 3۷8 حلقه چاه مربوط به 
بخش کشاورزی، 190 حلقه برای تأمین آب 
آشامیدنی شهری و روستایی، 195 حلقه در 
حوزه صنعت و 3۴5 حلقه نیز برای ســایر 

بخش ها است.
فرمانــدار اراک ادامــه داد: ســالیانه ۴11 
میلیون مترمکعــب از چهار بخش مذکور، 
آب برداشت می شود که بیشترین برداشت 

و مصرف مربوط به بخش کشاورزی است.

گزارش خبری

 با وجود افزایش 81 درصدی باران و جاری شدن سیل

بارش های پاییزی، عطش بوشهر را رفع نکرد 

بوشهر- قدس: بارش های پاییزی در طی یک ماهه گذشته در 
استان بوشهر که منجر به تخریب بسیاری از زیرساخت های این 
استان، آب گرفتگی معابر و با جاری شدن سیل همراه بود هرچند 
بســیاری از خانواده ها ازجمله ساکنان »دیلم« را دچار خسران 
کرد اما با وجود خســارت های وارده بســیاری از کشاورزان و 
باغداران از اینکه منابع آبی تجدید می شوند ابراز رضایت داشتند 
اما این واقعیت ماجرا نیست. بنا بر گفته مسئولان بارش باران 
در استان بوشهر از ابتدای امسال تاکنون مطلوب بوده و افزایش 
81 درصدی داشته است ولی هنوز کم آبی جبران نشده و بخش 

عمده سد رئیسعلی دلواری خالی است.
استان بوشهر در جنوب کشور و در منطقه ای کم بارش قرارگرفته 
است که همواره از میزان بارندگی کمی برخوردار بوده است و 

کمبود بارش در سال های اخیر تشدید شده است.
کاهش بارش ها و تغییر اقلیم طی ســال های اخیر باعث شده 
است تا شاهد خشکسالی های مستمر در استان بوشهر باشیم 
و این موضوع ذخایر آبی استان را با تهدیدی جدی روبرو کرده 
است. سد رئیسعلی دلواری تنها سد بزرگ استان بوشهر است که 
نقش مهمی در تأمین آب موردنیاز کشاورزان و به ویژه نخل داران 
شهرستان دشتستان دارد و با کاهش بارش در سال های اخیر 
با کاهش ذخیره روبرو بوده اســت و در ســال های اخیر تعداد 

دوره های آبیاری نخل ها سال به سال کمتر شده است. کشاورزان 
استان بوشــهر خوب می دانند که کاهش منابع آبی تهدیدی 
جدی برای باغات آن ها محسوب می شود و نبود آب عاملی برای 
فروپاشی اقتصاد خانواده آن ها است و بیش از هرزمانی چشم به 

آسمان دوخته و در انتظار رحمت الهی هستند.

ثبت ۱۴۶ میلی متر بارندگی در استان
مدیر مطالعات پایه منابع آب استان بوشهر با اشاره به ثبت 1۴6 
میلی متر در ســال آبی جاری بابیــان اینکه بارش های پاییزی 
امســال تاکنون نسبت به مدت مشابه سال قبل دارای افزایش 
81 درصدی بوده اســت، اضافه کرد: طی سال آبی جاری 61 

درصد از بارش دوره آماری بلندمدت تحقق یافته است.
حسین تقی زاده با بیان اینکه این میزان افزایش بارندگی فقط 
مقدار محدودی از کمبود منابع آبی استان بوشهر را جبران کرده 
اســت، ادامه داد: متوسط بارش در پهنه شمالی استان بوشهر 
180 میلی متر بوده است که نسبت به سال قبل 118 میلی متر 

افزایش دارد.
وی افزود: پیش بینی ها حاکــی از کاهش پنج  تا 10 درصدی 
بارش در زمســتان جاری نسبت به میانگین بلندمدت است و 
ضروری اســت که بهره برداران منابع آب و به ویژه کشاورزان با 
دقت نظر بیشــتری نسبت به آبیاری باغات و مزارع خود اقدام 

کنند.

سد خالی است
مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر نیز از آبگیری 
حدود ۷۴ میلیون مترمکعبی سد رئیسعلی دلواری طی 65 روز 
اول سال آبی جاری خبر داد و اظهار داشت: ذخیره سد مخزنی 
695 میلیون مترمکعبی رئیســعلی دلــواری در اوایل مهرماه 

امسال به کمتر از ۷0 میلیون مترمکعب رسیده بود.
شــاهپور رجائی افزود: این حجم از ذخیره، باعث ایجاد نگرانی 

جدی در کارشناسان نظارت بر بهره برداری آب کشور و استان 
شد. 

وی بیان کرد: خوشــبختانه بارش ها در 65 روز اول ســال آبی 
جاری موجب ذخیره ســازی قریب بــه ۷۴ میلیون مترمکعب 
رواناب در مخزن شــد و حجم ذخیــره آن را به 1۴۴ میلیون 

مترمکعب رسانید.
وی خاطرنشان کرد: در واقعه سیلابی هفته اول آذرماه نزدیک 
به 58 میلیون مترمکعب سیلاب وارد مخزن شد اما باوجود تمام 
ســیلاب های هدایت شده به این سد ۷9 درصد از حجم مخزن 

سد رئیسعلی دلواری خالی است.
وی بابیان اینکه خروجی روزانه ســد رئیسعلی دلواری کمتر از 
60 هزار مترمکعب و صرفاً جهت ملاحظات زیست محیطی و 
حقابه رودخانه شاپور می باشد افزود: حداقل حقابه های شرب، 
زیست محیطی و باغات تحت پوشش این سد به ترتیب چهار، 

30 و 1۴5 میلیون مترمکعب است.
وی افــزود: علاوه بر حجــم مذکور می بایســت 20 میلیون 
مترمکعب نیز بابت سهم تبخیر از سطح دریاچه و نفوذ از مخزن 

در نظر گرفت.
رجائی ادامه داد: به عبارت دیگر حداقل حجم ذخیره سه اولویت 
اول حقابه های پایین دست شامل شرب، زیست محیطی و باغات 
بعلاوه حجم پایداری و تعادلی معادل 300 میلیون مترمکعب 

است. 
وی خاطرنشان کرد: در شرایط کنونی سد رئیسعلی دلواری با 
قریب به 155 میلیون مترمکعب کمبود ذخیره برای برآمدن از 

پس حقابه های اولویت دار مواجه است.
وی تصریح کرد: کماکان ذخیره این ســد در شــرایط بحرانی 
قرار داشته و بایســتی برخی انتظارات و توقعات جهت تأمین 
آب زراعت و حتی آبیاری تکمیلی باغات را مدیریت کرد تا در 
فصل گرم سال 1398 شــرایط تحت کنترل تری پیش روی 

برنامه ریزان قرار داشته باشد.
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

ورود به مذاكره با آمريكا يك «باتلاق» است فارس: عضو هيئت علمى دانشگاه تهران گفت: طرفداران مذاكره با آمريكا با ايزوله كردن خود در فضاى توهم آلود هنوز ايران را مانند عربستان مى بينند، 
همان ايران سال 54 كه رگ حياتش رابطه با آمريكاست، در كشورى مثل جمهورى اسلامى كه تصميم گرفته مستقل عمل كند و با ارزش هاى انقلاب به يك قدرت منطقه اى تبديل شده، ورود به اين مذاكره تنها 

يك باتلاق است. مذاكره با آمريكايى ها فقط يك گفت وگو نيست، در واقع پاى ميز مذاكره با اين دولت استكبارى رفتن به معنى پذيرش يك سلسله اقدامات زنجيروار در راستاى خواسته هاى غير منطقى شان است.

واكنش ها به اظهارات آشنا درباره رفع حصر
ذوالنور: اصلاح طلبان زمينه آن را خراب كردند

سياست: حسام الدين آشنا رئيس مركز بررسى هاى استراتژيك رياست جمهورى 
در مراسم روز دانشجو در پاسخ به پرسشى گفته بود: «شك نكنيد كه شرايط آقاى 
موسوى از نظر حصر بســيار تغيير كرده است؛ حصر برداشته نشده، اما از نظر من 
شايد تا برداشته شدن حصر يك پوسته مانده است. آنچه بايد توسط دولت و رئيس 
شوراى عالى امنيت ملى اتفاق بيفتد، افتاده است و آنچه مانده تنها يك پوسته است».
جمله تنها يك پوسته مانده با واكنش تند فعالان سياسى اصلاح طلب روبه رو شد كه 
همواره رفع حصر از سران حوادث سال 88 را يكى از مطالبات خود از دولت روحانى 
عنوان مى كنند. محور اصلى واكنش ها سوءاستفاده دولت يازدهم از اين موضوع براى 
رأى گيرى از اصلاح طلبان راديكال در انتخابات رياست جمهورى سال 92 و 96 بوده 
اســت. فعالان اصلاح طلب معتقدند كه حصر اگر آبى براى محصورين نداشت، اما 
دســتكم نان براى سفره پر خوان و نعمت دولت داشته است. چون در 6 سال اخير 
همواره همين حرف را زده است. انتقاد اصلاح طلبان از سوءاستفاده دولت در حالى 

است كه خود نيز در مظان اتهام در اين زمينه هستند.

 در صورت رفع حصر، كاسبان آن خريدار ندارند
مجتبــى ذوالنور، نماينده قم در مجلس در گفت وگو بــا خبرنگار «انتخاب» دراين  
خصوص گفت: «رفع حصر كروبى تا زمانى كه اصلاح طلبان كاسب حصر به ميدان 
نيامده بودند، پيشرفت خوبى داشت. در واقع برخى دوستان اصلاح طلب كه كاسب 
حصر هســتند، نگذاشتند روند رفع حصر كروبى جلو برود؛ چراكه در صورت آزادى 
كروبى و موســوى آن ها ديگر خريدار ندارند و دستاويزى براى افكار عمومى و تأثير 
بر آن ها براى كاسبان حصر وجود ندارد. بنابراين زمانى كه رفع حصر داشت صورت 
مى گرفــت اصلاح طلبان زمينه آن را خراب كردند تــا از آن جلوگيرى كنند. فعلاً 
گشايشى در خصوص حصر صورت نخواهد گرفت؛ چراكه از سوى آن افراد هم اقدام 
مثبتى صورت نگرفته است. در سال 88 ده ها انسان كشته يا شهيد شدند و مسبب 
آن سران فتنه هستند؛ چراكه فراخوان فتنه را آن ها دادند و بايد عذرخواهى كنند. 
طبيعتاً تا زمانى كه عذرخواهى از جانب محصورين صورت نگيرد، از جانب نظام هم 

نمى توان توقعى داشت؛ چراكه نظام نمى تواند پاسخگوى افكار عمومى باشد».
او با بيان اينكه اصلاح طلبان صحنه بازى رفع حصر را برهم زدند تا به نتيجه نرسد، 
گفت: «محصورين در شرف عذرخواهى بودند اما برخى اصلاح طلبان مانع اين موضوع 
شــدند. او افزود: كاســبان حصر كروبى را وادار كردند تا آن نامه را بنويسد و مقصر 
عدم رفع حصر آن ها هســتند». ذوالنور با بيان اينكه برخى اصلاح طلبان زمينه هاى 
نامه نگارى را فراهم كردند و كروبى را وادار كردند تا نامه بنويسد، گفت: «پس  از آن 
هم تمام گشايش هايى كه در خلال رفع حصر در حال صورت پذيرى بود به بن بست 
خورد». البته پيش تر ضرغامى رئيس پيشين صداوسيما هم گفته بود كه هر وقت در 
شوراى عالى امنيت ملى براى رفع حصر رأى گيرى مى شود، رأى نمى آورد. با توجه به 
حضور بسيارى از اعضاى دولت در اين شورا، نقش دولت نيز در اين موضوع پررنگ 
است. اين موضوع نشان مى دهد كه هر دو جريان دولت و اصلاح طلبان در برخوردى 
دوگانه از موضوع حصر برخى از سران حوادث سال 88 سوءاستفاده مى كنند. افرادى 
كه به واسطه خسارت هاى سياسى و اقتصادى حوادث آن سال همچنان مورد سؤال 

افكار عمومى هستند.

 ماجراى نامه جهانگيرى به رهبرى
چندى پيش نيز خبرى در فضاى مجازى منتشر شد كه اسحاق جهانگيرى، معاون 
اول رئيس جمهورى در نامه اى خطاب به رهبر انقلاب با تشــريح مشكلات كشور و 
اينكه مردم به دولت بى اعتماد هســتند،  يكى از راه هاى برون رفت از مشــكلات را 
آزادى محصوران و رفع محدوديت ها دانسته است. برخى منابع مدعى شدند كه رهبر 
انقلاب نيز در پاسخ گفته اند كه بى اعتمادى به دولت از زمانى شروع شد كه دولت قبل 
خودشان را تخريب كردند. بعد از انتشار اين خبر، رضا صالحى اميرى، وزير پيشين 
فرهنگ و ارشاد اسلامى در يادداشتى در روزنامه شرق اين خبر را تلويحاً تأييد كرد. 
عبداالله ناصرى عضو شوراى مشــورتى رئيس دولت اصلاحات هم ديروز اعلام كرد 
كه نامه اسحاق جهانگيرى به رهبر انقلاب مربوط به حدود 6 ماه قبل يعنى بعد از 
حوادث دى ماه بوده است. نكته قابل توجه اين است كه در حال حاضر افكار عمومى 
تنها مطالبه حل مشكلات اقتصادى كشور و خروج دولت از بلاتكليفى نسبت به برجام 
و اروپايى ها را دارند و مطرح كردن چنين موضوع هايى تنها آدرس غلط دادن است.

 سياست  فشــار اوضــاع نابســامان اقتصادى و 
سوء مديريت دولت تدبير و اميد سبب شده است 
كه اين روزهــا رئيس جمهور به جــاى تمركز بر 
راه حل هاى داخلى، براى تصويب هرچه زودتر لوايح 

FATF به منتقدان حمله كند.
حسن روحانى كه چندى پيش در سفر به سمنان 
صراحتاً گفته بــود، FATF خوب يا بد، مورد نياز 
كشور است و تلويحاً تصويب آن را يك بايد دانست، 
روز گذشته در جمع مديران وزارت راه بار ديگر به 

منتقدان FATF تاخت.
روحانى با تأكيد بر اينكه بدون همكارى با بانك هاى 
خارجى هزينه هــا 20 درصد گران تــر و با وجود 
همكارى هزينه ها كاهش مى يابد، تصريح كرد: «اگر 
FATF، باشد، هزينه ها 20 درصد ارزان تر است و 
بدون آن گران تر خواهد بود و كســى كه عليه اين 
مسئله شعار مى دهد، بايد هزينه اش را هم بپردازد. 
پذيرفتنى نيســت كه يك نفــر در ارگان و نهادى 
شعار دهد و آثار اين شعار براى مردم ترجمه نشود. 
اينكه برجام باشد يا نباشد بايد براى مردم ترجمه 
شــود كه بودن آن چه قدر ســود دارد و نبودنش 
چقدر مى تواند ضرر داشــته باشد، مگر مى شود در 
دنياى امروز با بانك هاى جهان همكارى نداشــت؟ 
منتها كسى در گوشه اى نشسته و مردم را تحريك 
مى كند كه اگر اين قرارداد امضا شود، اسلام از دست 
مى رود. اى كاش اسلام را مى فهميد و چنين حرفى 

را مى زد».

 چرايى تند شدن اظهارات روحانى
اما چرا اظهارات روحانــى درباره FATF روزبه روز 
تندتر مى شود؟ اين روزها زمزمه نهايى شدن بخشى 
از ســازوكار ويژه اروپا با اماواگرهاى فراوان در حال 
 FATF نهايى شدن است، اما اروپا اجراى دستورات

را به عنوان پيش شرط قرار داده است.
گروه ويــژه اقدام مالــى (FATF) نيز در روزهاى 
پايانى مهرماه اعلام كرد كه مهلت ايران براى اجراى 
خواسته هاى خود را تا چهار ماه ديگر يعنى فوريه 

2019 (بهمن ماه) تمديد مى كند.
از سوى ديگر عليرضا رحيمى، نماينده ليست اميد 
و حامــى FATF چند روز قبل اعلام كرده بود كه 
«تعبيه زيرساخت هاى فنى جهت عملياتى كردن 
سازوكار ويژه اروپا حدود دو تا چهار ماه زمان خواهد 

برد».
كنــار هم قرار دادن اين دو بازه زمانى اين گمانه را 

تقويــت مى كند كه هر دو يك هــدف  دارند، وادار 
كردن ايران به پذيرش همه دســتورات FATF و 
اجراى بدون قيد و شرط آن در ماه هاى اخير تا در 

ازاى آن دارو و غذا به ايران داده شود.
FATF در پايان نشســت عمومى خود در مهرماه 
ضمن تمديد تعليق اقدامات عليه ايران ابراز تأسف 
كرد كــه بخش اعظم برنامه عملياتى باقى مانده و 
انتظار مى رود كه ايران به سرعت در مسير اصلاحات 
پيش برود و بــه همه نكات باقيمانــده بپردازد و 
اقدامات ضرورى براى اصلاحات در زمينه مبارزه با 

پولشويى و تأمين مالى تروريسم را انجام دهد.
مارشــال بيلينگســلى، از مقام هاى وزارت دارايى 
آمريكا و رئيــس كنونى گروه ويــژه، همزمان در 
نشستى مطبوعاتى مدعى شده بود كه از 10 موردى 
كه در برنامه عملياتى ايران آمده بود، هنوز انجام 9 

مورد آن تكميل نشده است.

 سوءاستفاده آمريكا، 
FATF اسرائيل و عربستان از

موضوع رياســت آمريــكا بــر FATF را مى توان 
به تنهايى بزرگ ترين ســند براى زير ســؤال بردن 
خوش خيالــى دولت و حاميان FATF دانســت، 
موضوعى كه حتى رسانه دولتى انگليس بى بى سى 
فارسى به آن اذعان كرده و نوشت: «به نظر مى رسد 
با آغاز رياســت دوره اى آمريكا در گروه ويژه اقدام 
مالى، كار ايران براى قانع  كردن اين نهاد دشــوارتر 

شده باشد».
روز گذشــته همزمان با خط  ونشان روحانى براى 
منتقدان FATF اعلام شد كه اسرائيل به عضويت 
FATF درآمــد و حالا مى تواند درباره ايران نظر و 

رأى بدهد.
وزارت دادگســترى رژيم صهيونيستى با اعلام اين 
خبر گفت: «پيوســتن به FATF يك هدف ملى 
راهبردى است، يك عامل منحصربه فرد ديگر اين 
اســت كه براى اولين بار اسرائيل مى تواند در وضع 
قوانين بين الملل در زمينه تأمين مالى تروريسم و 

پولشويى شركت داشته باشد».
 FATF رويترز نيز با اشاره به عضويت اسرائيل در
نوشت: «اين اقدام مى تواند به اسرائيل كمك كند تا 
سياست هايش را عليه دشمنان منطقه اى اش پيش 
ببرد. ايران دشمن اصلى رژيم صهيونيستى تحت 
بررسى دقيق اين ســازمان مستقر در پاريس قرار 
دارد. اســرائيل همچنين با قدرت هاى جهان براى 

قطع تأمين مالى حزب االله و حماس، دشمنان لبنانى 
و فلسطينى خود همكارى مى كند».

اسرائيل تاكنون عضو ناظر FATF بود و حق رأى 
نداشت. عربستان سعودى هم مى خواهد به عضويت 

در گروه FATF درآيد اما فعلاً عضو ناظر است.

 وضعيت اقتصادى با FATF خوب مى شود؟
حال بايــد رئيس جمهور و وزير امــور خارجه كه 
هيچ گاه حاضر نشــدند تضمين بدهند با تصويب 
لوايح FATF اوضــاع اقتصادى مردم بهتر خواهد 
شد، چگونه با اين شرايط مدعى مى شوند كه عدم 
تصويب اين لوايح 20 درصد هزينه زندگى مردم را 

افزايش مى دهد؟

 چين ادعاى حاميان FATF را رد كرد
روحانى چند روز پيش نيز در سمنان ادعاى قطع 
 FATF همكارى چين و روســيه را به علت نبود
تكــرار كرده بــود، اما نايب رئيس اتاق مشــترك 
بازرگانى ايران و چين اعلام كرد كه مبادلات بانكى 
و پولى ايران و چين از ديروز ازسر گرفته شده است.
پيش ازاين نيز كارشناســان اعلام كرده بودند كه 
بدترين شــرايطى كه FATF مى تواند براى يك 
كشــور به وجود آورد، «اقدام متقابل» اســت كه از 
آن تحت عنوان ليست ســياه ياد مى شود. «اقدام 
متقابــل» يعنى افزايش مراقبت كشــورهاى ديگر 
دربــاره آن و نه قطع همكارى. به عنوان نمونه، اين 
افزايش مراقبت به شكل رعايت شناخت مشترى 
به صورت تقويت شده و جمع آورى اطلاعات تكميلى 
از تراكنش هاى مؤسســات مالى در كشــور هدف 
انجام مى شود، اما در نهايت اين مراقبت ها به قطع 

همكارى منجر نمى شود.
اظهارات روز گذشــته رئيس جمهور نشان داد كه 
وى بدون توجه به انتقادات كه حتى خود دولت و 
حاميان FATF به آن اذعان كرده اند، تلاش دارد با 
حملات تند به منتقدان و شانتاژ رسانه هاى همسو، 
نهادهاى تصميم گير همانند مجلس، شوراى نگهبان 

و مجمع تشخيص مصلحت را زير فشار قرار بدهد.
روحانــى در حالــى ادعاى افزايــش 20 درصدى 
هزينه هاى تجارت بدون FATF را مطرح مى كند 
(سناريويى كه در برجام نيز استفاده شده بود) كه 
سخنى از تورم 300 درصدى برخى اقلام و كالاها 
يا اتهامات اروپا درباره برنامه موشكى كشورمان به 

ميان نمى آورد.

همزمان با حمله رئيس جمهور به منتقدان، اسرائيل عضو دائم كارگروه اقدام مالى عليه پولشويى شد!

FATF پايان خوش خيالى حاميان

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

كدام يك از منتقدان FATF گفته است كه اسلام از دست مى رود؟
منظور روحانى از اين جمله كه «كسى در گوشه اى نشسته و مردم را تحريك مى كند كه اگر اين قرارداد 
امضا شود، اسلام از دست مى رود». چه كسى است؟ نمى توان در اين زمينه نيت خوانى كرد، اما هيچ يك 
از منتقدان، FATF را به اسلام ربط نداده بودند، حتى آيت االله مكارم شيرازى كه تلويحاً FATF را حرام 

اعلام كردند، چنين چيزى را مطرح نكرده بودند.
وى در پاسخ به مطالبات حاضران در جلسه اى در مورد سند FATF تصريح كرد: «در مورد الحاق به 
كنوانسيون مقابله با تروريسم بايد چند نكته به صورت شفاف براى ما تبيين شود، نخست بايد معيار 
تروريسم بودن تبيين شود كه بر اساس چه معيارى تروريسم بودن و يا نبودن گروه ها مشخص مى شود 
و همچنين بايد روشن شود كه اين معيار از سوى چه كسى تعيين خواهد شد. دومين نكته اى كه بايد 
مشخص شود اين بوده كه براى تشخيص تروريسم چه محدوده اى از اطلاعات حساب هاى بانكى بايد 
در اختيار طرف غربى قرار گيرد، آيا اطلاعات تمام حساب هاى بانكى بايد در اختيار غرب باشد يا بخشى 
از حساب و حساب هاى مشــكوك؟ بايد طرف غربى به صورت شفاف مشخص كند كه اطلاعات چه 
حساب هايى بايد در اختيار آن ها قرار گيرد، تمام حساب ها يا بخشى از حساب ها. اگر به مفاد كنوانسيون 
توجه شود، مشخص خواهد شد كه مفاد اين كنوانسيون كاملاً استعمارى و سبب سلطه محسوس اجانب 
بر ما مى شود، بنابراين اگر به اين كنوانسيون ملحق نشويم، تحريم ها ادامه يافته و اتفاق ديگرى بروز 
نمى كند، درحالى كه با عضويت در كنوانسيون و پذيرش شرايط غرب به طور كامل در اختيار آن ها قرار 
خواهيم گرفت و اين كار عقلاً، شرعاً و منطقاً حرام است و نبايد همه زندگى خود را در اختيار آن ها قرار 
دهيم. قبول كردن اين سند، سياهى مطلق است و اگر قبول نكنيم، اتفاقى ايجاد نخواهد شد و تحريم ها 
به روال قبل ادامه خواهد يافت، درحالى كه پذيرش اين سند خودباختگى، بردگى و تسليم مطلق است 
و كسانى كه حامى عضويت و پيوستن به اين كنوانسيون هستند، بايد به سؤالات به صورت شفاف پاسخ 

دهند و براى مردم و علما به صورت شفاف بيان كنند كه هدف از اين كنوانسيون چيست».

كزارش خبرى
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فارسى صحبت كردن سعودى
ليندسى گراهام، سناتور آمريكايى تصريح كرد كه اگر به خاطر 
آمريكا نبود، آن ها در عربستان سعودى ظرف يك هفته مجبور 

مى شدند فارسى صحبت كنند.

اروپا بدون بزك
اردوغان رئيس جمهور تركيه با اشاره به برخورد خشونت آميز 
با اعتراضات اخير فرانســه گفت: بزََك تمدن از صورت اروپا و 

آمريكا پاك شده و چهره اصلى نمايان شده است.

بحران عقلانيت در آمريكا
«سگ ديوانه»آخرين فرد عاقل دردولت ترامپ است

كاخ ســفيد، جايى كه قرار بود نماد رياست جمهورى و 
عقل جمعى آمريكا باشــد حالا با بحران عقلانيت مواجه 
است. بلومبرگ در گزارشى با اشاره به استعفاهاى بى پايان 
در كاخ سفيد، از جيمز متيس، وزير دفاع آمريكا ملقب به 
«سگ ديوانه» به عنوان آخرين فرد عاقل در دولت ترامپ 
ياد كرده اســت. بلومبرگ در اين گزارش آورده است: از 2 
سال پيش كه دونالد ترامپ قدرت را در آمريكا در اختيار 
گرفته، دلگرمى بسيارى از متحدان واشنگتن در اروپا، آسيا 
و جا هاى ديگر به افراد عاقلــى بوده كه مى توانند ترامپِ 
غيرقابل پيش بينى را مهار كنند. اما با جدايى قريب الوقوع 
«جان كلى» رئيس ستاد كاركنان كاخ سفيد، اكنون فقط 
جيمز متيس وزيــر دفاع از جمع اين افــراد باقى مانده 
است. در تحولى ديگر نيك آيرز، رئيس دفتر مايك پنس، 
معاون رئيس جمهور آمريكا كه قرار بود به عنوان جانشين 
احتمالى جان كلى معرفى شود نيز به طور ناگهانى اعلام 
كــرد كه در پايان ســال ميلادى از دولــت خواهد رفت. 
بلومبرگ نوشــت: زمانى كه ترامپ اولين كابينه خود را 
بست، متحدان آمريكا خيالشــان راحت شد كه گروهى 
نظير بازنشسته ها و ژنرال هاى به درد بخور كمك مى كنند 
تا اصول بنيادين سياست خارجى و اقتصادى اين كشور كه 
براى دهه ها دوام آورده اســت، حفظ شود. اين گزارش در 

ادامه با اشاره به اينكه ريزش ها در دولت ترامپ بالا بوده، 
اضافه مى كند: ركس تيلرسون وزير خارجه سابق آمريكا با 
يك توييت ترامپ در ماه مارس بركنار شد. گرى كوهن، 
رئيس مشاوران اقتصادى كاخ سفيد در همان ماه استعفا 
كرد و هربرت مك مســتر، ژنرال نيروى دريايى ارتش نيز 
از سِمت خود به عنوان مشــاور امنيت ملى آمريكا كنار 
گذاشته شد و اكنون هم ترامپ اعلام كرده است كه جان 
كلى ژنرال بازنشسته تفنگداران دريايى آخر همين ماه از 

كاخ سفيد خواهد رفت.
از ســوى ديگر اين روزهــا پرونده هاى متعــدد حقوقى و 
امنيتى عليه ترامپ در جريان است. پرونده ارتباطات ترامپ 
با روس ها بعد از محكوميــت وكيل وى جنبه اى تازه يافته 
است. نيويورك تايمز مى نويسد: اظهارات وكيل سابق ترامپ، 
تحقيقات بازپرس هاى پرونده تحقيقات تبانى روسيه و ترامپ 
را به سمت كسب و كار خانوادگى رئيس جمهور اين كشور 
ســوق داده است. اسپوتنيك نيز نوشت: دست كم 14 نفر از 
نزديكان دونالد ترامپ در دوران انتخابات رياست جمهورى 
آمريكا و دوران گذار رياســت جمهورى با شهروندان روسيه 
ارتباط داشته اند. در همين حال رئيس كميته قضايى مجلس 
نمايندگان آمريكا با اشاره به پرونده مايكل كوهن، وكيل پيشين 
ترامپ مى گويد: ترامپ در مركز يك تقلب بزرگ قرار دارد.

بدون تيتر

اتاق فكر

فارس: مشاور «ياسر عرفات» رئيس پيشين 
تشــكيلات خودگردان فلسطين اعلام كرد: 
ترور عرفات با موافقت سعودى صورت گرفت.

رويترز: ديوان دادگسترى اروپا اعلام كرد كه 
انگليس مى تواند بدون موافقت ديگر اعضاى 
اتحاديه اروپا و به صورت يكجانبه برگزيت را 

اجرايى نكند.

 شوراى روابط خارجى بررسى مى كند
آمريكا - عربستان؛ اتحاد 

تحت فشار
پژوهشــكده شــوراى روابط خارجى آمريكا 
در گزارشــى به تحليل رابطه ميــان آمريكا 
و عربســتان پرداختــه و مى نويســد: برخى 
تحليلگران در ادامه روابط ميان دو كشــور كه 
بر اساس منافع مشترك در زمينه نفت و امنيت 
ايجاد شده است، با توجه به سياست خارجى 
تروريستى ســعودى ابراز ترديد كرده اند. اين 
گــزارش مى افزايد: هر دو تلاش براى مقابله با 
ايران، رقيب اصلى منطقه اى عربستان را مدنظر 
دارند، با اين حال اقدامات اخير تحت رهبرى 
شــاهزاده محمد بن سلمان بويژه قتل فجيع 
جمال خاشقچى در حال تغيير اين اتحاد است. 
در ادامه اين گزارش آمده اســت: روابط ميان 
واشــنگتن و رياض هرگز در هماهنگى كامل 
نبوده اســت. تأمين مالى تروريســم از سوى 
عربســتان، صادرات تفسير پادشاهى و وهابى 
از اسلام و نقض حقوق بشر كه به طور سالانه 
از سوى وزارت خارجه تأييد شده است، سبب 

ايجاد اصطكاك بين طرفين شده است.
 در انتهــا بايد گفت به نظر مى رســد همان 
گونه كه اســتيون كوك در كتاب سياست 
خارجى نوشــته «سعودى چيزى جز دردسر 

براى آمريكا نيست».

ديدار با نمايندگان كارگران فرانسه
تلاش مكرون براى كنترل 

اعتراضات 
ايسنا: منابع مطلع در دولت فرانسه اعلام 
كردند كه امانوئل مكرون، رئيس جمهور 
اين كشــور روز دوشــنبه با نمايندگان 
ســازمان هاى كارگــرى و اتحاديه هــاى 
تجــارى ديدار و گفت وگو كرد. به گزارش 
رويترز، يك منبع كاخ اليــزه اعلام كرد:  
رئيس جمهــور مى خواهد تمــام قواى 
سياســى، اقتصادى و اجتماعى براى حل 
اين مسئله گرد هم آيند و با همه  مقامات 
دخيل ديدار كرده و صداها و پيشنهادهاى 
مخالفان را بشنود. آخرين دور اعتراضات 
جليقه زردها روز شنبه با حضور حدود 10 

هزار نفر در پاريس برگزار شد.

ايرنا: نيروهاى آمريكايى بدون اطلاع قبلى 
مقامات عراقى، يك پايــگاه نظامى جديد 
در عراق در نزديكى مرزهاى ســوريه ايجاد 
كردند. به گزارش «ســومريه نيوز» نيروهاى 
آمريكايى اخيراً بدون اطلاع قبلى در شمال 
رودخانــه فــرات در 30 كيلومترى بخش 
«الرمانه» از توابع شهرستان مرزى «قائم» در 
اســتان الانبار، در جوار مرز عراق با سوريه 
يك پايگاه ايجاد كرده و در آن مستقر شدند. 
حضور نظاميان آمريكايى در اين منطقه به 
اين نيروها اجازه مى دهد كه بر كل صحراى 
حدفاصل بين دو اســتان الانبار و نينوا در 
داخل خاك عراق اشــراف داشــته باشند.

تســنيم: در حالى كه صهيونيســت ها 
همچنان حفارى ها را براى يافتن تونل هاى 
منتســب به حزب االله لبنان در مرزها ادامه 
مى دهند ارتش لبنان از آماده باش نيروهايش 
در مرز با اراضى فلسطين  اشغالى خبر داد. 
در همين حال الاخبار لبنان نوشت: نتانياهو 
و بن ســلمان براى كم كــردن توجهات از 
بحران هاى كنونى كه گريبان آن ها را گرفته، 
سعى مى كنند نگاه ها را به سمت مرز لبنان يا 
روند تشكيل دولت اين كشور متمايل كنند. 
روزنامه النشره لبنان نيز از افشاى سه نامه 
محرمانه موساد در خصوص جنگ احتمالى 

صهيونيست ها در لبنان خبر داد.

ايسنا: فايل  ضبط شده محرمانه مربوط به 
جزئيات جنايت قتل جمال خاشقچى نشان 
مى دهد كه اين عمليات تلاشــى شكست 
خورده براى تسليم شدن او و بازگرداندنش 
به كشور نبوده بلكه طرحى برنامه ريزى شده 
براى «قتل» او بوده اســت.  ازاين گزارش به 
راحتى مى توان فهميد كه اين قتل طرحى 
از پيش تعيين شــده بوده است. همچنين 
مى توان صداى «اره استخوان بر» را در جريان 
قطعــه قطعه كردن اجزاى بدن او شــنيد؛ 
هنگامى كه يكى از قاتلان توصيه مى كند 
بــراى اينكه صــداى اره را در جريان مثله 

كردن جسد نشنوند، موسيقى گوش كنند.

ماجراجويى جديد آمريكا  سى ان ان منتشر كرد  افشاى جنگ طلبى صهيونيست ها
اسرائيل مرزنشينان لبنانى 

را تهديد كرد
متن فايل صوتى دقايق 
پايانى زندگى خاشقچى 

ايجاد پايگاه نظامى
 در غرب عراق

شكست رؤياى عربى در خليج پارسى
شــوراى همكارى خليج فارس يك بلوك سياســى-تجارى منطقه اى است كه 
شــامل كشورهاى عرب پيرامون خليج فارس است كه در 25 مه 1981 با هدف 
يكپارچگى اقتصادى و نظامى تشكيل شد. از جمله اهداف كشورهاى عضو، رسيدن 
به واحد پولى مشترك تا سال 2010 بود. اما رؤياى ايجاد چنين ائتلافى يك دست 
هيچ گاه محقق نشد. اين شورا كه متشكل از كشورهاى عربستان، بحرين، امارات، 
كويت، قطر و عمان مى باشــد؛ از همان ابتدا دچار واگرايى جدى بود به صورتى 
كه خيلى زود با ايجاد دو بلوك متعارض يعنى بلوك ســعودى، بحرين و امارات 
در مقابل بلوك قطر، كويت و عمان دچار انشقاق شد. با اين حال و با وجود همه 
اين اختلافات تا همين چند سال پيش نيز شوراى همكارى خليج فارس يكى از 
عوامل همگرايى عربى در منطقه خليج فارس محسوب مى شد. به گونه اى كه بعضاً 
صحبت از ايجاد يك نيروى نظامى مشترك يا واحد پول مشترك به ميان مى آمد. 
اين شــورا تلاش مى كرد تا با بهره گيرى از الگوى امنيت دســته جمعى در اروپا 
يك بلوك سياسى واحد و قدرتمند در منطقه ايجاد كند تا علاوه بر برخوردارى 
از ثبات نسبى بتواند نقش مؤثرى نيز در تحولات سياسى ايفا كند، اما تحقق اين 
رؤيا هيچ گاه به اندازه امروز بعيد نبوده اســت. سياست هاى بچه گانه رياض كه 
ناشى از بى تجربگى و البته جاه طلبى بچه گانه وليعهد سعودى و تيم وى مى باشد 
از يك ســو و تلاش قطر براى بهره گيرى از جريان هاى افراطى اخوانى به عنوان 
بازوى اجرايى سياســت خارجى دوحه از سوى ديگر سبب شده تا آينده تاريكى 
پيش روى اين شورا قرار بگيرد. عدم حضور رهبران عمان و قطر در نشست اخير 
شوراى همكارى و ســخنان و رفتار امير كويت همه و همه نشانه اى بر شكست 
رؤياى عربى در درياى پارسى است.عبدالبارى عطوان، تحليلگر مشهور عرب در اين 
رابطه مى نويسد: پس از تعليق نقش اتحاديه عرب و تبديل آن به يك ويرانه، اكنون 
بايد گذشته كشورهاى عربى را يادآورى كرد، بله اين جدايى ها و اختلاف نظرهاى 
كشورهاى منطقه خليج فارس ضربه اى مهلك را به شوراى همكارى خليج فارس 
وارد كرده و اگر اين ضربه بدتر از ضربه وارد شده به اتحاديه عرب نباشد، احتمال 

بسيارى دارد اين شورا را به همان سرنوشت دچار كند.
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نگهدارى معترضان بلژيكى
 در اصطبل!

موج اعتراض اخيرى كه اين روزها اروپا را فرا گرفته است، كم كم پرده از چهره 
واقعى سردمداران اين قاره بر مى دارد. بنابر اعلام رسانه هاى بلژيك، پليس اين 
كشور ده ها معترض جنبش جليقه زردها را ساعت ها در اصطبل هاى اسب 
پليس در شهردارى اتربيك در بازداشت نگه داشت. پايگاه خبرى سودينفو به 
نقل از يكى از معترضان بازداشــت شده، نوشت: «همه ما را مثل گاوها اينجا 
نگه داشته اند، بى آنكه ما را (از اوضاع) مطلع كنند». ويدئوهاى منتشر شده از 
رفتار نيروهاى امنيتى و انتظامى در جريان اعتراضات اروپايى كه از فرانسه 
آغاز شده و به بلژيك و هلند نيز كشيده شده است، حاكى از خشونت فراوان 

اين نيروهاست.
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